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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 03/2022
Caràcter: ordinària
Data: 22 de març de  2022
Horari: de 19:03 a 23:05  hores  
Lloc: saló de sessions de la Casa de la Vila

Hi assisteixen:

ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Salvador Campamà i Romeu (ERC)
- Anna Doblas i Ruiz (JxV)
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC)
- Eladio García i Lodeiro (C’s)
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV)
- Maria Ramon i Martínez (CUP)
- Dolors Rius i Marrugat (JxV)
- Montserrat Romagosa i Massana (VeC)
- Francisco Romero i Gamarra (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Noel Viñas i Serrano (CUP)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Maria Sardà i Raventós (ERC)

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María García Pascual.

Desenvolupament de la sessió
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Amb caràcter previ l'alcalde manifesta el rebuig unànime de tot el Consistori a 
qualsevol tipus d'agressió homòfoba com és sospita que hi ha hagut avui mateix a 
Vilafranca. No es coneixen els detalls però la repulsa és unànime del Consistori. 

1. ACTA PLE. Aprovació si s’escau, de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 
15 de febrer de 2022.

Es aprovada per assentiment unànime l’acta de la sessió plenària celebrada el dia 15 
de febrer de 2022

SERVEIS CENTRALS I GOVERNACIÓ

2. Exp. núm. 2/2022/1751 - Donar compte al Ple de l’informe resum anual dels 
resultats del control intern de l’exercici de 2020 de l’Ajuntament de Vilafranca 
del Penedès, emès per part de la Intervenció.

Dació de compte de l’Informe resum anual de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès 
dels resultats del control intern, que s’estableix a l’article 213 del text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals, de l’exercici 2020

D’acord amb el que s’estableix a l’article 37 del Reial decret 424/2017, de 28 d’abril, 
pel qual es regula el règim jurídic del control intern a les entitats del sector públic 
local (RCIL), l’òrgan interventor ha d’elaborar, amb caràcter anual i en ocasió de 
l’aprovació del compte general, l’informe resum dels resultats del control intern que 
assenyala l’article 213 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, amb el que 
s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals (TRLRHL).

L’informe resum s’ha de remetre al ple, a través del president de la corporació, i a la 
Intervenció General de l’Administració de l’Estat en el curs del primer quadrimestre de 
cada any, i ha de contenir els resultats més significatius derivats de les actuacions de 
control financer i de funció interventora dutes a terme l’exercici anterior. L'expressió 
de l'article 37.1 de RCIL "amb ocasió de l'aprovació del compte general", ha de ser 
interpretada en el sentit que es refereix a actuacions a realitzar que s'emmarquen 
dins del procés d'elaboració, formulació i aprovació del compte general i, per tant, la 
remissió al ple i a la IGAE de l'informe resum ha de ser realitzada abans del 30 d'abril 
de exercici següent a aquell en què s'hagin realitzat les actuacions de control que 
s'inclouen en el citat informe resum.

La Intervenció General de l’Administració de l’Estat, fent ús de les facultats atribuïdes 
per l’article 37.3 del RCIL, va dictar la Resolució de 2 d’abril de 2020, per la que 
s’estableixen les instruccions a les quals s’han d’ajustar el contingut, l’estructura i el 
format de l’informe resum, així com la sol·licitud de l’informe previ a la resolució de 
discrepàncies i la remissió d’informació comptable i informes d’auditoria de comptes 
anuals de les entitats del sector públic local.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
3/2022/1028

Codi validació document:
14155462316766323277

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 3 de 79

En compliment del requerit pels articles 213 del TRLRHL i 37 del RCIL, la Intervenció 
en ha elaborat l’informe resum amb els resultats més significatius derivats de les 
actuacions de control intern realitzades durant l’exercici 2020, en les modalitats de 
funció interventora, control permanent, auditoria pública i control financer de 
subvencions.

Per tot això, ES PROPOSA al ple de la corporació:

Únic.- Donar-se per assabentat de l’informe resum anual dels resultats del control 
intern de l’exercici de 2020 de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès emès per part 
de la Intervenció.

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que es tracta de l'informe resum anual de l'any 
2020 que es realitza un cop s’ha liquidat el pressupost i es publiquen totes les dades i 
el que es fa és ampliar la informació de l'auditoria que realitza la pròpia intervenció.

L'interventor ja  va explica en la comissió informativa. L’informe és una eina 
important perquè detecta aquells aspectes que són millorables. Alguns aspectes de 
l'informe són de difícil implementació, perquè el dia a dia no permet aturar-nos 
perquè alguns assumptes són necessaris i urgents en la seva execució. Quan l’informe 
d’intervenció detecta coses a millorar o corregir s'han d’executar mecanismes perquè 
aquests defectes detectats en el futur no tornin a passar.

Això passa a totes les administracions. És molt difícil fer-ho tot molt bé. De vegades 
hi ha aspectes de contractació de serveis o de subministres que són petites però es 
reiteren en el temps i que cal es licitar. Es tramiten contractes menors quan en 
realitat s'haurien de contractar en contractes més grans. Això és difícil de detectar 
perquè són contractacions que es fan en diversos anys i amb els mecanismes de 
control d'intervenció ens permet detectar.

Agraeix la feina d'intervenció perquè els informes suposen una ajuda i anuncia que 
impulsaran les propostes que indica i les recomanacions que s'esmenten en l'informe.

El Sr. Eladio García (C‘s) manifesta que li sembla molt bé que s’admetin les errades.

L'auditoria de comptes sobre SERCOM i sobre el Institut Municipal de formació, 
l’informe diu que els ha pogut fer suficient direcció i supervisió dels treballs dels 
auditors externs per insuficiència dels recursos humans.

L'informe assenyala una objeccions: No s'han respectat els principis de publicitat i 
lliure concurrència en la contractació, falta de contractes, incompliment en els 
terminis de justificació, tipificar com a subvencions el que hauria de ser preu del 
contracte, procediment d'aprovació de la despesa no correcte, omissió de requisits 
donar lloc a nul·litat, Vulneració sobre la normativa de contractació pública,

Els resultats més significatius del control intern que reflecteix l'informe és l'existència 
d'un gran número de contractes recurrents que es tramita en coma contractes 
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menors i que haurien de ser visitats mitjançant alguna altra tipologia de contractes. 
També reflecteix que hi ha contractes amb un import significatiu que no estan en 
vigor.

Conclusions: Falta de cultura de control a l'organització.  Es recomana que s'analitzi i 
es gestioni els recursos humans necessaris per gestionar la tipologia de despeses, 
com és de contractació administrativa i el control de subvencions. L'informe considera 
que és necessari un pla d'acció que recollir les mesures a adoptar definir el 
responsable de laboral i el calendari de la seva implementació. L'alcalde haurà de 
adoptar els el corresponent pla d'acció per tal d’esmenar les debilitats errors i 
incompliments detectats.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) Des de VeC agraeix la feina feta per Intervenció. 
Molta i molt ben feta. En el seu informe, extens, remarca que en l’àrea en que s’han 
trobat major nombre d’incidències son les de contractació administrativa i la de 
personal. I fa unes recomanacions per esmenar aquestes situacions irregulars.

Es d’esperar que al mes aviat possible es comencin a aplicar les accions i les 
polítiques adreçades a revertir aquesta situació.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que no intervindran.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) agraeix la feina de l'interventor i de tot l'equip que vetlla 
per la funció interventora, el control i l'auditoria de comptes de l'ajuntament i que 
s’ha encarregat de plasmar en aquest informe, un resum d’aquells aspectes més 
significatius dels comptes de l'Ajuntament, de Sercom, d’Aigües de Vilafranca, del 
Fundació la Festa Major, VINSEUM i l'Institut Municipal de formació de l'any 2020. 
Celebren doncs comptar per primera vegada amb un informe que valora els comptes 
de l'ajuntament del 2020 i que recomana millora.

No volen passar per alt que aquest informe suspèn a l’equip de Govern en 
transparència i contractació pública. Per exemple, l’informe posa de manifest que 
s'estan fent contractes menors per haurien de fer licitacions, en seleccions de 
personal o pel que fa la gestió dels casals d'estiu per part de l'ajuntament. 

L’informe té sentències molt clares, com quan diu que “es detecta un gran nombre de 
serveis i subministraments recurrents que es tramita mitjançant contractes menors 
quan haurien de ser licitats”. Que existeixen alguns contractes l'import significatius 
que no es troben en vigor i també posa l'accent en incidències pel que fa als 
processos de selecció de personal i la manca de relació de llocs de treball en algunes 
entitats, entre d'altres aspectes. 

En resum, aquesta informe és un gran suspens a la gestió de l'equip de Govern 
perquè literalment diu que: “es detecta una manca de cultura de control en 
l'organització i cal una major planificació i una major licitació”. També destaca que 
l’informe que diu que cal adreçar el procediment per finançar a través de les ampas, 
els ajuts que s'atorguen per finançar els casals d'estiu. Esquerra sempre ha defensat 
els casals d'estiu públics i que la seva gestió no recaigui en les Ampes. Ara  aquest 
informe també diu que la manera de finançar-los no va ser l'adequada.
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L’informe demana que es posi en marxa un Pla d'acció amb les mesures de corregir 
amb un calendari per així millorar transparència, concurrència i eficiència. Un Pla 
d'acció que malauradament encara no està posat en marxa. Consideren molt 
important per Vilafranca que tots aquests aspectes a millorar i a corregir que explica 
aquest informe d'Intervenció, el Govern els apliqui i els faci. Que doti de més recursos 
i estructura l’Àrea d'Intervenció i de Compres perquè el Govern, que molt presumeix 
de ser un gran administrador i un gran gestor, aquest informe el suspenen 
transparència, en planificació i en eficiència. 

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que és un informe sobre l'any 2020. L'any 2020 hi 
va haver un canvi d'intervenció. Moltes de les coses que aquí es diuen, anteriorment 
es feien d'una altra manera. Quan es va produir el canvi d'Intervenció, és va produir 
un canvi de manera de fer i ens va fer adonar que hi havia altres maneres de fer i 
detectar algunes de les mancances que aquí es fan esment.

Hi ha molts aspectes que no solucionarem. Això passa en totes les administracions. Hi 
ha molts aspectes que s'escapen del control del propi Govern. És evident que el 
Govern no fa la contractació, no fa aspectes de funcionament diari. 

L'informe serveix per què tothom, tant tècnics com polítics, trobi els mecanismes per 
millorar. De vegades hi ha tendència de comprar de manera recurrent petit material, 
això es pot fer de manera individual, però quan acabes comptant el conjunt, és on es 
detecta el problema.

Ens serveix molt el treball d'Intervenció, perquè és qui detecta totes aquestes 
errades. La seva feina, a banda de comptabilitzar, hi ha la feina de fiscalitzar. Aquí es 
demostra que els temes de fiscalització estan una mica coixos i que cal posar mitjans. 
En això estem. Ara estem en el procés de selecció d’una nova plaça de tècnic, per 
realitzar tots aquests temes i acompanyar als serveis en la seva feina, explicar-los 
com ho han de fer per fer-ho bé.

A vegades fem les coses com si fóssim una empresa privada o casa nostra, però 
necessitem ser més transparents, explicar per què fem les coses i és aquí on tenim 
aquest objectiu marcat. Espera que el 2021 surti una mica millor. L’informe no sortirà 
perfecte, però la idea és que poc a poc es vagi millorant i es vagin solucionant els 
problemes interns que tenim.

L'alcalde Pere Regull agraeix les crítiques que es fan. Les noves reglamentacions són 
cada vegada més ferragoses i hi ha unes normes que hem de complir. Ara ens trobem 
que amb el personal que teníem per la gestió del dia a dia de l'ajuntament, si hem de 
complir totes les normes, no hi ha capacitat per a que es que pugui complir. Convida 
als regidors a comprovar com de tensionats n'estan els treballadors de l'administració 
perquè se'ls està exigint el compliment d’una sèrie de coses, que al final queden 
trabats. 

Això mateix els passa a les entitats a les que donem subvencions i signem convenis, 
la pressió que tenen per complir amb tota la normativa converteix la tasca en 
excessivament feixuga.
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S'ha de fer aquest Pla d'acció, aquest pla de millora i espera que el proper informe 
d'intervenció digui que s'ha millorat i que ens anem posant el dia, però es tem que no 
tenim la fortalesa econòmica per contractar tanta gent com necessitaríem. 

3. Exp. núm. 1/2022/1641 – Donar compte al Ple del Decret d’alcaldia de 21-
02-2022 que aprova la liquidació del pressupost municipal de 2021, i de 
l’informe resum anual de la funció interventora.

En aquest punt de l’ordre del dia l’alcalde, d’acord amb l’article 193.4 del Text refós 
de la Llei reguladora de les hisendes locals, 

INFORMA:

Al ple Municipal, del resultat de la liquidació del Pressupost de la corporació 
corresponent a l’exercici econòmic de 2021, aprovat mitjançant Decret de data 21 de 
febrer de 2022, 

Es dona compte al Ple, conjuntament, de:

- Decret d’alcaldia de 21 de febrer de 2022 que aprova la liquidació del 
pressupost municipal de 2021.

- Informe resum anual dels resultats de la Funció Interventora. 

DECRET D’ALCALDIA 

Expedient: 1/2022/1641
Assumpte: Aprovació de la liquidació del Pressupost General per a l’exercici de 2021.

Vista la liquidació del Pressupost per a l’exercici de 2021 efectuada a 31 de desembre 
de 2021 en quant a la recaptació de drets i al pagament d’obligacions.

Atès que la liquidació del Pressupost per a l’exercici de 2021 posa de manifest, de 
conformitat amb l'article 93.1 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es 
desenvolupa el capítol primer del Títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, 
reguladora de les hisendes locals, en matèria de pressupostos:

 En relació amb el pressupost de despeses, i per cada aplicació pressupostària: 
els crèdits inicials, les seves modificacions i els crèdits definitius, les despeses 
autoritzades i compromeses, les obligacions reconegudes, els pagaments 
ordenats i els pagaments realitzats.

 En relació amb el pressupost d'ingressos, i per cada un dels conceptes, les 
previsions inicials, les seves modificacions i les previsions definitives, els drets 
reconeguts i anul·lats, així com també els recaptats nets.

Atès que a la vegada s’han determinat les magnituds següents, tal com estableix 
l’apartat 2 de l’article 93 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es 
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desenvolupa el capítol primer del Títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, 
reguladora de les hisendes locals, en matèria de pressupostos:

 Els drets pendents de cobrament i les obligacions pendents de pagament a 31 
de desembre.

 El resultat pressupostari de l'exercici.

 Els romanents de crèdit.

 El romanent de tresoreria.

Vist l’informe emès per l’Interventor als efectes del que disposa l’article 191.3 del 
Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals.

Atès que l’article 6 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera exigeix que els pressupostos i liquidacions 
hauran de contenir informació suficient i adequada que permeti verificar la seva 
situació financera, el compliment dels objectius d’estabilitat pressupostària i de 
sostenibilitat financera i l’observança dels requeriments acordats a la normativa 
europea en aquesta matèria. 

Atès que els controls a validar, atenent al que determina l’article 21 de la Llei 
orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera 
són l’objectiu d’estabilitat pressupostària, la regla de despesa i l’objectiu de deute 
públic.

Vist l’informe emès per l’interventor als efectes del que disposa l’article 16.2 del Reial 
decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de 
desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de desembre, d’estabilitat pressupostària, 
en la seva aplicació als ens locals, relatiu a l’avaluació de les regles fiscals de la Llei 
orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera.

Vist que els articles 191.3 TRLRHL i 90.1 RD 500/1990, en relació als articles 53.1.u) 
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya i 21.1.s) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local, atorguen a l’alcalde la competència per a 
l’aprovació de la liquidació del pressupost.

És per la qual cosa que, en ús de les facultats conferides legalment, 

RESOLC:

PRIMER. Aprovar la liquidació del Pressupost per a l’exercici de 2021, amb les següents 
magnituds:

A)  Pressupost de despeses (en EUR):
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Pressupost inicial de despeses 52.989.919,00

Modificacions de despeses 37.073.038,51

Pressupost definitiu de despeses 90.062.957,51

Despeses compromeses 57.411.684,32

Obligacions reconegudes 50.725.417,67

Pagaments ordenats 47.791.215,48

Pagaments realitzats 47.769.194,54

Reintegraments de pagament 22.020,94

Obligacions pendents de pagament 2.956.223,13

B)  Pressupost d’ingressos (en EUR):

Pressupost inicial d’ingressos 52.989.919,00

Modificacions d’ingressos 37.073.038,51

Pressupost definitiu d’ingressos 90.062.957,51

Drets reconeguts totals 50.636.206,44

Drets anul·lats i cancel·lats 638.420,39

Drets reconeguts nets 49.997.786,05

Recaptació neta 44.850.656,46

Drets pendents de cobrament 5.147.129,59

C)  Resultat pressupostari de l’exercici:

Concepte Import (EUR)

Drets reconeguts nets (+) 49.997.786,05

Obligacions reconegudes netes (-) 50.725.417,67

Resultat pressupostari sense ajustar -727.631,62

Ajustos:

Crèdits gastats finançats amb romanent de 
tresoreria per a despeses generals (+) 4.969.620,58

Desviacions de finançament negatives de l’exercici 
(+) 4.053.169,83

Desviacions de finançament positives de l’exercici (-) 1.614.812,96

Total ajustos 7.407.977,45

RESULTAT PRESSUPOSTARI AJUSTAT                        6.680.345,83
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D)  Romanents de crèdit:

Situació de Romanents de crèdit
Compromesos 6.686.266,65
Retinguts 3.316.125,64
Autoritzats 1.041.603,53
Disponibles 28.293.544,02
No disponibles 0,00
No compromesos 32.651.273,19
TOTAL 39.337.539,84

E) Romanent de tresoreria:

F) 

Regles fiscals d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera:

Regla fiscal Resultat Avaluació

Necessitat de finançament: -1.096.479,55 Incompliment

Regla de la despesa: No s’avalua No s’avalua

Deute públic: 28,05% Compliment
Període mitjà de pagament a 
proveïdors quart trimestre 2021: 23,66 Compliment

SEGON.- Donar compte d’aquest decret al Ple de l’ajuntament en la propera sessió 
que se celebri.

TERCER.- Trametre còpia de la liquidació del Pressupost per a l’exercici de 2021 a la 
Generalitat de Catalunya i a l’Administració de l’Estat.

Concepte Import (EUR)

1. Fons líquids (1) 26.515.377,74

2. Drets pendents de cobrament (2) 13.683.668,98

3. Obligacions pendents de pagament (3) 4.789.171,53

4. Partides pendents d’aplicació (4) -50,00

I. Romanent de tresoreria total (1+2-3+4) 35.409.825,19

II. Saldos de dubtós cobrament 9.288.970,85

III. Excés de finançament afectat 23.136.370,29

IV. Romanent de tresoreria per a despeses generals 
(I – II – III) 2.984.484,05
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Informe resum anual dels resultats de la Funció Inteventora, que s’estableixen als 
articles 15.6, 27.2 i 28.2 del reglament de control  intern (RD  424/2017 ), de 
l’exercici 2021

I. INTRODUCCIÓ

Pel que fa a la funció interventora, en sessió plenària de data 25 d’octubre de 2018 es 
va configurar el model a aplicar en aquesta entitat, informant sobre l’aplicació del 
règim de control intern ordinari, amb l’aprovació de la substitució de la fiscalització 
prèvia dels drets i ingressos de la tresoreria de l’entitat local pel control inherent a la 
presa de raó a comptabilitat, l’aprovació del règim de fiscalització i intervenció 
limitada prèvia de requisits bàsics sobre les despeses i obligacions per l’exercici de la 
funció interventora i, l’aprovació dels tipus de despesa i obligacions sotmeses a 
fiscalització i intervenció limitada prèvia en règim de requisits bàsics i els requisits 
bàsics a comprobar adaptats als  Acuerdos del Consejo de Ministros vigents, en 
relació a l’exercici de la funció interventora de requisits bàsics.

D’acord amb l’article 15.6 del RD 424/2017 de control intern ( RCI) en ocasió de la 
dació de compte de la liquidació del pressupost, l’òrgan interventor ha d’elevar al ple 
l’informe anual de totes les resolucions adoptades pel president de l’entitat local 
contràries a les objeccions efectuades, o, si s’escau, a l’opinió de l’òrgan competent 
de l’administració que tingui la tutela al qual s’hagi sol·licitat informe, així com un 
resum de les principals anomalies detectades en matèria d’ingressos. Aquest informe 
ha d’atendre únicament aspectes i comeses propis de l’exercici de la funció 
fiscalitzadora, sense incloure qüestions d’oportunitat o conveniència de les actuacions 
que fiscalitzi. El president de la corporació pot presentar en el ple l’informe justificatiu 
de la seva actuació.

D’acord amb l’article 27.2 del RCI en ocasió de la dació de compte de la liquidació del 
pressupost i la remissió al ple de l’informe anual esmentat a l’article 15.6 i, en un 
punt addicional, s’ha d’elevar a aquest òrgan un informe amb els resultats obtinguts 
del control dels comptes a justificar i avançaments de caixa fixa.

Per tot l’anterior , s’elabora aquest informe resum de l’Ajuntament de Vilafranca del 
Penedès, la finalitat del qual es realitzar un resum dels resultats més significatius 
derivats de les actuacions de control intern realitzades a l’exercici 2021, en la 
modalitat de funció interventora.

II. ABAST DE L’INFORME RESUM DE LA FUNCIÓ INTERVENTORA

1.1 Resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a les objeccions 
efectuades per Intervenció.

S’han emès 1.230 informes de fiscalització o de intervenció, dels quals 29 informes 
amb objecció. La totalitat d’aquest informes emesos han estat aixecats pel president 
de l’Entitat Local.   

A continuació es mostra el quadre resum d’aquestes objeccions:
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DATA ASSUMPTE EXPEDIENT 
ELECTRÒNIC

22/04/2021 Conveni Vilafrancs 33/2021/1376

28/04/2021 Selecció personal. Borsa no vigent 31/2021/1470

30/04/2021 Prorroga article 29 LCASP no ajustada a 
dret 129/2019/CNT

10/05/2021 Pagament premi calendaris Solidaritat i 
Cooperació 2/2021/2762

26/05/2021 Conveni Vilafrancs (segon pagament) 33/2021/1376

26/05/2021 Encàrrec gestió Fundació Amalia Soler 
(SAD) 21/2021/1376

29/06/2021 Contractació personal taquillatge i 
escènic 37/2021/1470

01/07/2021 Subvenció per tal de minorar la quota 
liquida IBI 463/2021/2120

01/07/2021 Subvenció per tal de minorar la quota 
liquida IBI 467/2021/2120

02/07/2021
5 Convenis amb AFA's per tal de 
reforçar els casals d'Estius per a nens 
amb vulnerabilitat i sense

42/2021/2242

07/07/2021 Adjudicació contracte complementari 
manteniment gas 123/2020/CNT

22/07/2021 Adjudicació contenidors NORD EASY 
(patent no vigent) 3/2021/1428

01/09/2021
Objecció contractació conserge 
(utilitzant borsa de personal taquillatge 
museus; no vigent)

47/2021/1470

20/09/2021 Objecció per presentació de garantia 
fora de termini 5/2021/1384

22/09/2021 Selecció personal. Borsa no vigent 49/2021/1470

24/09/2021 Selecció personal. No realització del 
pertinent procés selectiu 51/2021/1470

30/09/2021

Selecció personal. No realització del 
pertinent procés selectiu. Borsa amb 
funcions que no encaixen amb el lloc a 
ocupar

53/2021/1470

05/10/2021 No consta que s'hagi realitzat procés 
selectiu per la contractació temporal 57/2021/1470
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06/10/2021 Objecció contracte comodat (justificació 
despeses) 33/2021/1448

22/10/2021 Prorroga contracte indefinit no fix 77/2020/RH_CN

29/10/2021 Contractació personal tècnic mitjançant 
selecció conjunta amb el SOC 59/2021/1470

08/11/2021 Objecció contracte comodat (justificació 
despeses) 37/2021/1448

15/11/2021 Selecció de personal d'una borsa de 
l'IMF sense la publicitat requerida 63/2021/1470

03/12/2021 Abonament despeses comunitat 105/2021/1376

03/12/2021 Prorroga Contracte Nou verd 28/2020/CNT

22/12/2021 Objecció per contracte no en vigor 50/2017/CNT

23/12/2021 Jubilació anticipada 8/2021/2990

28/12/2021 Complex Aquàtic subvenció 38/2020/CNT

28/12/2021 Selecció de personal no respectant 
principis de mèrit i capacitat 74/2021/1470

1.2 Resolucions adoptades pel President de l’Entitat Local contràries a l’opinió de 
l’òrgan competent de l’Administració que ostenta la tutela.

Per l’aprovació de les resolucions i/o decrets contraris a les discrepàncies efectuades 
per la Intervenció, no s’ha sol.licitat opinions a l’òrgan competent de l’Administració 
que ostenta la tutela.

1.3 Acords adoptats pel Ple de l’Entitat Local contraris a les objeccions efectuades per 
la Intervenció.

No consta cap objecció feta per la Intervenció General que correspongués el seu 
aixecament al Ple.  

1.4 Acords adoptats pel Ple de l’Entitat Local contraris a l’opinió de l’òrgan competent 
de l’Administració que ostenta la tutela.

Per l’aprovació de l’acord contrari a les objeccions formulades per la Intervenció, no 
s’han sol.licitat  opinions a l’òrgan competent de l’Administració que ostenta la tutela 
financera.

1.5 Informes d’omisió de la funció interventora

S’han emès 22 informes d’omissió de la funció interventora.

A continuació es mostra el quadre resum d’aquestes omissions:
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DATA ASSUMPTE EXPEDIENT 
ELECTRÒNIC

21/01/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent)

154/2020/HIS_BCF

25/01/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent)

154/2020/HIS_BCF

02/02/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 5/2021/1657

02/02/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 8/2021/1657

08/03/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 12/2021/1657

19/03/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 18/2021/1657

12/04/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 25/2021/1657

27/04/2021
Informe omissió fiscalització fases 
"A" i "D" premis Igualtat 2/2021/2762

28/04/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 29/2021/1657

25/05/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 34/2021/1657

09/06/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 41/2021/1657

08/07/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 45/2021/1657

05/08/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 51/2021/1657

01/09/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 58/2021/1657

21/09/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 65/2021/1657

04/10/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 71/2021/1657

25/10/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 74/2021/1657

04/11/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 80/2021/1657

25/11/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 83/2021/1657

14/12/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 87/2021/1657
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17/12/2021
Indemnització per ocupació el 
terreny en l’execució d’unes obres 106/2019/CNT

29/12/2021
Informe omissió fiscalització factures 
contractes menor (objecte recurrent) 90/2021/1657

1.6 Resultats del control dels comptes justificatius dels pagaments a justificar.

S’han emès 59 informes de intervenció dels comptes justificatius dels pagaments a 
justificar, dels quals dos han estat desfavorables. 

1.7 Resultats del control dels comptes justificatius de les bestretes de Caixa fixa.

S’han emès 9 informes dels comptes justificatius de les bestretes de Caixa fixa, dels 
quals quatre han estat desfavorables.

1.8 Resum de les principals anomalies detectades en matèria d’ingressos.

En haver-se substituit la fiscalització prèvia de drets i ingressos pel control inherent a 
la presa de raó a comptabilitat, no s’han detectat anomalies en matèria d’ingressos en 
l’exercici de la funció interventora.

III. CONCLUSIONS

Pel que fa a l’exercici de la funció interventora, l’àrea en que s’han trobat major 
nombre d’incidències són les de contractació administrativa i la de personal.

En el cas de la contractació administrativa es centren bàsicament pel fet que es 
tramiten contractes menors per necessitats recurrents que caldria licitar.

En el cas de l’àrea de personal, es centren en la contractació de personal provinent de 
borses esgotades. 

Caldrà prendre les mesures necessàries per tal d’esmenar aquestes situacions 
augmentant el grau de planificació en aquest àmbit i vetllant per la disposició dels 
recursos humans adequats i suficients per fer-ho possible. En l’informe resum anual 
de control intern que es remeti al Ple s’aprofundirà en l’anàlisi de les incidències 
detectades i en la proposta de possibles vies de solució. 

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) exposa com ha anat els comptes de l'any 2021 del tancament. 
Ja tenim les dades. Comentarem les dades de l'entitat, de l’ajuntament pròpiament 
dit. De les entitats ja es donarà compte i s’aprovaran en el Ple del mes d’abril

Explicar que l'any passat el 2021, ha estat un any de recuperació d’una certa 
activitat. La pandèmia ens ha afectat d’una manera clara i s’ha vist com encara hi ha 
algunes de les activitats que eren habituals en exercicis anteriors a la pandèmia, 
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algunes s’han recuperat i d’altres no. Sobre tot les activitats de principis d’any, com el 
Carnestoltes.

Així i tot hi ha hagut una certa recuperació. Els ingressos es van recuperar en el tema 
de les taxes. En el tema dels impostos pràcticament no havien  variat gaire. 

L’estalvi net, que determina la capacitat de fer front a la despesa anual que té aquest 
ajuntament, ha sigut de 5.800.000 euros. 

La necessitat de finançament, que en aquest cas ha estat dèficit, que vol dir que hem 
executat més despesa que no pas la que hem ingressat o reconegut com a dret 
reconegut de l'ajuntament , ha sigut superior aquesta necessitat de finançament en 
1.096.000€. Tot i això és una cosa que malgrat pugui ser positiu o negatiu, és 
independent; moltes vegades el que es fa és executar depesa pressupostada en anys 
anteriors però que s’executa en l’any corrent.

Una dada que sempre tenen en compte és el romanent de tresoreria, perquè dona 
una certa dada de quina és la capacitat que té l'ajuntament per fer front a les 
despeses que pugui sobrevenir en el futur per necessitat sobrevingudes, en aquest 
cas d’1.477.000€, cosa que ens permetrà, com veurem en el següent punt, destinar-
les a certes necessitats de l'Ajuntament. Aquest romanent és aquelles reserves que té 
l'ajuntament per poder fer front a despeses sobrevingudes.

Alguna dada important, el deute baixat de 14.600.000 de l’any passat a 13 milions. 
L’ajuntament havia estat per sobre dels 20 milions. La ràtio d’endeutament està en el 
28% que com sabeu ha d’estar per sota del 75% dels ingressos propis.

El període mig de pagament, estem per sota dels 30 die, que és el que marca la llei. 
Hi ha molts ajuntaments que no compleixen. Vilafranca, des de fa molts anys, estem 
complint i podem dir que la salut financera és bona. 

També hi ha hagut un increment de les transferències, dels ingressos que venen 
d’altres administracions. Aquí hi ha hagut una feina molt important per part dels 
Serveis i per part del Govern, de buscar subvencions sota les pedres.

Pel que fa a la despesa, hi ha despeses que s’han recuperat. Moltes han crescut per 
l’increment del cost de la vida. Hi ha alguna despesa executada el 2021 que s'havia 
posat en marxa el 2020 amb motiu de la pandèmia. Això ha fet que l'apartat de 
transferències de l'any 2021 va ser superior a la d'altres anys anteriors.

Un apartat molt destacable ha estat el de les inversions, en que s'ha executat les 
inversions més altes de la història arribant als 7.172.000€. És una dada important i 
interessant perquè ara és el moment de realitzar a inversió per preservar llocs de 
treball i per posar la ciutat una mica el dia, perquè entenen que hem de tenir una 
ciutat atractiva per viure-hi i per treballar.

També s'ha fet una feina de posar al dia als números perquè hi havia alguns 
aspectes, sobretot exercicis anteriors, que estaven pendents de netejar. Aquest any 
s'ha fet aquest esforç i ara les dades reflecteixen una imatge fidel de la salut 
econòmica d’aquest ajuntament. Per exemple ara s'han incorporat totes les multes 
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que s’emeten. Fins ara només es comptabilitzaven les que es cobraven i per tant, 
reflecteix més bé quin és el deute que podem tenir per part de tercers. 

El Sr. Eladio Ruiz (C’s) manifesta que considera molt positiu el romanent de 
tresoreria, que ja voldríem per si molts ajuntaments. Es compleix el percentatge de 
deute. També és una bona dada el període mig de pagament perquè és important que 
els proveïdors cobrin en un període de dies per sota del que s’exigeix. 

Però hi ha coses negatives i s'han de dir, l’informa d'intervenció diu que hi ha 1200 
informes de fiscalització, 29 han sigut amb objeccions, totes aixecades pel Sr. alcalde. 
D'expedients amb objecció n'hi ha de tot tipus: la selecció de personal, passant per la 
pròrroga de l'article 29 de la Llei de Contractes del sector públic, que no s'ajusten a 
dret. Selecció de personal no respectant els principis de mèrit i capacitat. Per a 
solucionar la discrepància, no s'ha demanat informe de l'administració que ostenta la 
tutela, cosa que no troba normal. La sort és que no hi ha objeccions l'aixecament de 
les quals correspongui al Ple de l'ajuntament

S'han fet 22 informes d’omissió de la funció interventora, que van des de l'emissió de 
la fiscalització de factures de contractes menors passant per la indemnització de 
l'ocupació d'un terreny.

Resultat del control dels pagaments a justificar:  hi ha 59 informes dels quals dos són 
desfavorables. Dels nou informes sobre bestretes 4 han estat desfavorables.

Conclusions: les àrees on s’han detectat major nombre incidències ha estat la 
contractació administrativa i la de personal.  Contractes menors que havien de ser 
objecte de licitació i contractació de personal provinents de borses esgotades.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) Liquidem els pressupostos del 2021 amb 
l’incompliment de la regla fiscal de la necessitat de finançament per -1.096.479€. Els 
preocupa les conseqüències negatives que això podrà tenir per aquest Ajuntament. 
Hi ha un altre aspecte que ens preocupa: és el de l’augment dels “Saldos de dubtós 
cobrament que han passat en un any de 6 milions d’€ a 9 milions d’€  

Noel Viñas (CUP) manifesta que no intervindran en aquest punt.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que es tracta d'un exercici el 2021, un any on 
s'estava en plena pandèmia amb les greus conseqüències socials i econòmiques. Va 
ser un any complicat com  va ser el 2020 i com ho serà el 2022  i els propers anys.

Les necessitats socials i econòmiques faran que des de totes les administracions 
s'hagin de fet tots els esforços possibles per donar-hi resposta. Això significa que els 
governs han de fer més del que fan perquè hi ha més necessitats i més urgències, el 
que cal és actuar. Cal que els governs siguin dinamitzadors, siguin expansius i que 
liderin aquesta resposta a aquestes necessitats socials i econòmiques.

Els costa d'entendre que malgrat l'augment de les necessitats socials, malgrat 
l'augment de les necessitats d'habitatge, el Govern redueix el deute del 33 al 28% 
aquest any. La bona salut de l'ajuntament fa que precisament en uns anys en que les 
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necessitats socials augmenten inverteixi més. No és el moment de dedicar més de 
l’estrictament necessari per pagar el deute als bancs.

En el punt anterior es deia que es miraria de millorar en l'exercici 2021 però veuen en 
les conclusions de l'informe resum de 2021 que en la contractació administrativa es 
posa de relleu que es tramiten contractes menors per necessitats recurrents que 
s'haurien de licitar. Per tant continuem en la mateixa línia. Esperen el Pla d'acció que 
s'ha de tirar endavant per l'exercici 2022 sí que puguin reconduir aquestes situacions.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que la Sra. Romagosa té raó , però el que passa és 
que les regles fiscals estan suspeses i per tant no s'apliquen. Si s'haguessin aplicat 
hauria comportat la necessitat d'aprovar un Pla econòmic i financer. Les regles estan 
suspeses per totes les administracions donades les circumstàncies actuals derivades 
de la pandèmia.

Per altra part dir també que l'increment de saldo de dubtós cobrament, ve provocat 
bàsicament per les multes. La incorporació de multes d'anys anteriors que no s'havien 
comptabilitzat fins ara, s'han incorporat al voltant de 2,5 milions en multes que 
difícilment es cobraran. Aquestes multes corresponen a l’any 2020 i anteriors. És des 
de que tenen comptabilitzats que suposa del 2013 cap aquí.

Està d'acord amb el Sr. Sàbat en el tema de l'endeutament, per això l'any passat van 
incrementar bastant la sol·licitud d'endeutament, cosa que tindrà un impacte a partir 
de l'any 2022. Al 2021 van pressupostar un major endeutament, però la tramitació 
del crèdit no és lo de gener, sinó que es fa durant l'any. El crèdit finançava inversions 
que moltes d'elles o encara no estan en marxa o ara s'estan executant. L'impacte 
arribarà durant aquest exercici.  El Govern procura fer una gestió molt acurada del 
deute, els diners que tenim s'han de destinar a actuacions concretes, no a pagar 
deute. Tot el que es demana s'ha de tornar i es torna amb els diners dels impostos no 
amb més deute.

4. Exp. núm. 5/2022/1627 – Proposta al Ple, si escau, d’aprovació de 
l’expedient de modificació de crèdits.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el 
dictamen següent, per al seu debat o aprovació si escau:

Atès que els diversos serveis han redactat els informes en els quals es justifica la 
necessitat de suplementar, crear noves aplicacions pressupostàries, i de realitzar 
transferències, pel normal funcionament de diversos serveis.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament 
justificades, conforme el que disposa l’article 177, 179 i 180 del Reial decret 2/2004, 
de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals, els articles 35 a 37 i 40 a 42 del Reial Decret 500/90, i la Base 11 i 13 de les 
Bases d’Execució del pressupost.

ACORD:
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PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 5/2022, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris, suplements de crèdit, i transferències de crèdit,  
d'acord amb el detall següent:

1r. Modalitat: Crèdit extraordinari

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdits totals consignats
5.43300.48900 Conveni Tandenn – Projecte Catalunya Summit 15.000,00

4.13400.46100 Diputació: pla de mobilitat 26.019,00

3.31101.48902 Associació Autisme en Futur 650,00

5.33801.48301 Acció cultural Vinseum 17.000,00

5.33401.48932 La Cultural, Festival Poesia La Novena 2.000,00

4.13301.62900 Senyalització via pública 25.000,00

4.15320.61901 Adequació i reasfaltat via pública 225.000,00

4.15321.62400 Vehicles unitat de serveis 90.000,00

5.24125.46500 Consell Comarcal Alt Pdès.: projecte en co-execució 13.910,40

1.13502.22699 Protecció civil – despeses diverses 2.000,00

4.15210.78001 Subvencions a la rehabilitació de façanes i eficiència energètica 120.000,00

4.15320.74000 Transferència H2O VdP – Tossa de Mar 930.000,00

1.466.579,40

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació que 
es proposa

Crèdits totals 
consignats

5.24125.22799 Serv. ext. assess. i formació promoció ec. 68.900,00 0,00 -15.000,00 53.900,00

3.31101.22699 Salut pública: funcionament 27.000,00 0,00 -650,00 26.350,00

4.15330.6190121 Pla Intervenció Integral CC – Poble Nou 
(rom) 0,00 887.000,00 -887.000,00 0,00

95.900,00 887.000,00 -902.650,00 80.250,00

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 563.929,40

2n. Modalitat: Suplement de crèdit

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació 
que es proposa

Crèdits totals 
consignats

4.15321.62500 Mobiliari vies públiques 20.000,00 0,00 20.000,00 40.000,00

4.16221.62500 Contenidors 40.000,00 0,00 7.000,00 47.000,00
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2.92001.22604 Defensa jurídica i gestoria 6.000,00 0,00 16.000,00 22.000,00

4.15320.61900 Adequació urbanitzacions 150.000,00 0,00 72.000,00 222.000,00

4.15330.6190221 Pla Intervenció Integral CC – St. Julià (rom) 0,00 254.002,95 323.000,00 577.002,95

4.15330.6190321 Pla Intervenció Integral – Rbla. de la Girada 
(rom) 0,00 611.000,00 47.000,00 658.000,00

4.93300.63200 Rehabilitació edificis mpals. 125.000,00 0,00 95.000,00 220.000,00

4.13301.6290121 Senyalització direccional 0,00 4.962,69 5.000,00 9.962,69

4.92022.22700 Neteja edificis 600.000,00 0,00 90.000,00 690.000,00

4.32302.22700 Escoles educació primària i llars: neteja 850.400,00 0,00 38.500,00 888.900,00

5.24101.22700 Neteja edifici la Fassina      53.000,00 0,00 3.400,00 56.400,00

4.15100.22799 Seguretat, projectes i obres: contractes de 
serveis 30.000,00 0,00 14.500,00 44.500,00

1.874.400,00 869.965,64 731.400,00 3.475.765,64

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 731.400,00

3r. Modalitat: Transferències de crèdit 

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació 
que es proposa

Crèdits totals 
consignats

5.24109.48900 Beques diversos programes 15.000,00 0,00 6.196,22 21.196,22

5.33404.22602 Publicitat teatre Cal Bolet i auditori 29.000,00 0,00 5.337,41 34.337,41

44.000,00 0,00 11.533,63 55.533,63

Font de finançament : Anul·lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació 
que es proposa

Crèdits totals 
consignats

3.32301.22699 Llars d’infants: funcionament 45.000,00 0,00 -6.196,22 38.803,78
5.24101.22699 Àrea de desenvolup. econòmic: funcionament 5.000,00 0,00 -2.925,39 2.074,61
5.24125.22699 Promoció econòmica: funcionament 16.500,00 0,00 -2.027,28 14.472,72
1.13202.22699 Activitats Policia Local 2.250,00 0,00 -384,74 1.865,26

68.750,00 0,00 -11.533,63 57.216,37

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de 
la província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran 
examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament 
aprovat si durant el citat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas 
contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
3/2022/1028

Codi validació document:
14155462316766323277

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 20 de 79

Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de 
l'exposició al públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si 
no es resolguessin en l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de 
la província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la 
publicació al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela 
financera. 

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 12 vots a favor (7 JxV, 5 PSC), 2 en contra (2 CUP) i 6 
abstencions (4 ERC, 1 VeC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que en la liquidació ja han dit que tenim un 
romanent de tresoreria de 1.477.000€, dels quals en aquesta modificació hi destinen 
quasi un milió tres-cents. Restaran al voltant de 180.000€ del romanent per destinar.

Es destina a les necessitats més urgents, algunes derivades d'algun tema de 
contractació què són partides petites, molts dels subministraments estan augmentant 
a conseqüència del IPC tan elevat.  

1.100.000 euros es destinen a inversions. Algunes complementen projectes que 
s’estan executant o s'han de licitar, com són per exemple els projectes d'intervenció 
integral, què és interessant suplementar per poder actuar en projectes com per 
exemple l’avinguda Catalunya, millores en parcs infantils, alguns aspectes de la 
Rambla de la Girada. Altres són per la millora d’equipament de l’ajuntament per 
exemple vehicles o millora en la via pública, que és un dels aspectes que en el 
pressupost quedava una mica coix. Són temes d’asfaltat, de millores de senyalització, 
etcètera, o d'elements reductors de velocitat. El pressupost contemplava molta 
inversió prevista pel primer semestre de l'any però de cara al segon semestre és bo 
fer la reserva per poder fer els projectes i poder-los licitar.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia la seva abstenció.  Manifesta que li sembla excessiu 
gastar-se 34.000 euros en publicitat

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que estem davant d’una modificació de 
pressupost important: 2.209.512€, en total. Un 4% del pressupost en un mes.

Evidentment es tracta d’una modificació del seu pressupost, del pressupost de l’equip 
de Govern que no ha volgut interactuar amb els grups de l’oposició. Vostès el fan i 
vostès el modifiquen.

Ens sorprenen que amb la situació que hem viscut durant els dos darrers anys 
“sobrin” diner de la partida de Salut Pública: amb la feina que hi ha per fer. O de les 
llars d’infants.
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Però el que ens sorprèn mes és la 2a modalitat de Romanent líquid de tresoreria: d’on 
s’agafen 731.400€ per finançar determinades despeses que s’havien pressupostat 
insuficientment. Quan, precisament, dos dels aspectes que nosaltres proposàvem 
d’incorporar als pressupostos del 2022 i que l’equip de govern no va acceptar podien 
anar a compte d’aquest mateix Romanent: Tirar endavant el projecte de la segona 
biblioteca de Vilafranca: Biblioteca Comarcal de Vilafranca-Alt Penedès i fer un estudi 
dels possibles usos de l’Hospital, tot plegat per 225.000€.

Per tot plegat, des de Vilafranca en Comú s’anuncia l’abstenció.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que normalment no fan intervencions en aquest 
punt i es limiten a votar-hi en contra, però davant de les modificacions que presenten 
creuen convenient expressar la seva opinió. 

Es destinen uns 710.000 euros a la via pública, Adequació i reasfaltat, i a diversos 
plans integrals que afecten a tres barris de la Vila.  Més enllà de si ara és necessari 
fer obres a la via pública, per a ells el nou pressupost que presenten és pura 
propaganda electoral del dos partits de Govern. Es nota que queda poc més d'un any 
per les eleccions municipals i cal arreglar els carrers de la nostra vila a córrer cuita 
per fer-se veure.  No el sorprèn perquè sempre utilitzen la mateixa estratègia 
aprofitar l'últim any de legislatura per iniciar obres que molt probablement es podien 
haver dut a terme durant els altres tres anys de legislatura

Per tot això i per què no són els seus pressupostos anunci el vot desfavorable.

El Sr. Francisco Romero (ERC) manifesta que per la part important per l’Àrea d'Acció 
Territorial que hi ha en aquesta modificació de pressupost, vol complementar 
l'explicació del que s'està fent. 

S’aplica bona part del romanent a inversió sostenible, que no implica més equip 
professional que impacte tia en el conjunt del pressupost.  És inversió que segueix en 
la línia del que s'ha treballat i no recentment. Tot el període necessari per definir a 
nivell tècnic el projecte necessita un temps. Un projecte com el Pla integral necessita 
el seu temps de planificació, comença a caminar a l'any 2019. En plena pandèmia en 
la valorar intensificar i ampliar com a principal instrument per posar en marxa 
inversió que arribi a autònoms, petit empresa, empreses que treballen a la zona i 
ajudi a sortir de la crisi econòmica provocada per la pandèmia. Complementem 
projectes que han tingut pressupost al 2021 i on han participat diferents serveis i 
regidories de manera transversal i també incorporant propostes dels diferents grups 
municipals.  

En l’execució dels projectes han sortit noves propostes des de les Associacions de 
veïns o dels veïns directament i s'amplien alguna d'aquestes iniciatives. S'actua sobre 
l'entorn de la plaça del Carme i el carrer Sant Jocund, on hi han hagut alguns 
suggeriments; com també passa en el carrer Sant Julià que també hi ha hagut noves 
propostes. A la Rambla de la Girada s'incorporen alguns elements que milloren la 
proposta. 
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I a proposta de l’àrea de manteniment de la via pública s’ha valorat que cal fer una 
intervenció més acurada a l'avinguda de Catalunya. Es fa una actuació similar a la 
que es va fer la Plaça de l'Oli, pel que fa el paviment i la integració dels arbres, per 
això s'incorpora aquest pla la remodelació integral del Avinguda Catalunya.

És un tema que cal informar detall. En la primera part de lamentat s'han executat 
obres al finançament Europeu. Vilafranca ha sabut captar recursos importants per 
finançar tant la reforma del VINSEUM com la connexió amb mobilitat sostenible, en 
bicicleta, entre Vilafranca i els Monjos. Són projectes que s'estan executant en 
aquests moments. 

En paral·lel s'ha treballat en un projecte que ajudi a sortir amb força d'aquesta 
situació de pandèmia i crisi econòmica, acompanyat de programes com són els 
d'habitatge o ajudes al finançament en matèria d’eficiència energètica, que pot 
renovar-se amb aquesta modificació.  s'han finançat més de 80 iniciatives distribuïdes 
en tots els barris

Cal agrair als equips professionals el gran nivell d'execució, sense precedent en 
aquest ajuntament.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que és una altra modificació de pressupost 
i Esquerra Republicana i resulta bastant complicat votar-hi a favor perquè no són 
derivades dels seus pressupostos.  

La major part de la modificació es financien amb romanent de crèdit, però els 
agradaria veure de tant en tant com es mouen diners per preveure el Pla d'usos de 
l'antic Hospital o destinar diners a començar a treballar per la segona biblioteca o 
destinar diners per les persones però ja els van deixar clar que ni la biblioteca ni 
l'antic Hospital entren dintre de les prioritats de l'equip de Govern.

Aquest cop es destinen 17.000 euros al VINSEUM que provenen d'una subvenció de la 
Diputació. El VINSEUM en destinat molts diners dels vilafranquins i vilafranquines i 
des d'esquerra vetllaran perquè aquest equipament sigui veritablement un motor de 
la ciutat, que sigui més que un museu.

També vol destacar la partida destinada amb la millora del eficiència energètica de 
determinats edificis què pensen que és una via a potenciar que contribueix a pal·liar 
la dependència energètica i ho troben positiu

Per tot plegat, s’abstindran. 

5. Exp. núm. 1/2022/1605 – Proposta al Ple, si escau, d’aprovació de 
l’expedient de disposar la recuperació d’ofici d’un bé immoble patrimonial.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
municipal, per a la seva discussió i votació, el dictamen següent:

ANTECEDENTS
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Primer.- L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès és propietari de l’habitatge 3r 1a de 
l’edifici situat al C/ Progrés, núm. 34 d’aquest municipi, el qual té com annex amb el 
dret exclusiu d’ús i gaudi d’un traster ubicat a la planta coberta del mateix edifici i la 
terrassa a la qual s’accedeix des d’aquest, segons escriptura de compravenda, amb 
número de protocol 22, atorgada en data 8 de gener de 2021 davant el Notari de 
l’Il·lustre Col·legi de Catalunya, Sr. Fèlix Mestre Portabella.

Es tracta d’un bé immoble patrimonial municipal que està inscrit a l’inventari del 
Patrimoni Públic del Sòl i d’Habitatge d’aquest Ajuntament.

Segon.- Consta a l’expedient informe emès pel Tècnic municipal, segons el qual 
aquest habitatge i el traster annex es troben ocupats per diferents persones sense 
cap títol habilitant.

Tercer.- Per Decret de l’Alcaldia de data 5 de gener de 2022 es va incoar expedient 
per a la recuperació d’ofici del bé immoble patrimonial situat al c/ Progrés núm. 34, 3r 
1a, concedint un termini d’audiència de deu dies hàbils als ocupants del mateix per tal 
d’efectuar les al·legacions que estimessin oportunes.

Aquesta resolució es va publicar també al Butlletí Oficial de l’Estat en data 18 de 
gener de 2022.

Quart.- Consta a l’expedient la notificació efectuada en data 8 de gener de 2022.

Cinquè.- Els Serveis Jurídics de l’Ajuntament han emès informe en data 8 de març de 
2022

FONAMENTS DE DRET

Primer.- Articles 8.1, 227 i 229 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya.

Segon.- Articles 4 i 82 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de 
Règim Local.

Tercer.- Article 55 i ss de la Llei 33//2003, de 3 de novembre, del Patrimoni de les 
Administracions Públiques

Quart.- Articles 147 i ss. del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el 
Reglament de Patrimoni dels Ens Locals.

Cinquè.- Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del Procediment Administratiu Comú de les 
Administracions Públiques.

Sisè.- Article 8.6 de la Llei 29/1998, de 13 de juliol, reguladora de la Jurisdicció 
Contenciosa Administrativa 

En virtut dels anteriors antecedents i fonaments de dret

S’ACORDA
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Primer.- Disposar la recuperació d’ofici del bé immoble patrimonial situat al C/ 
Progrés, núm. 34, 3r 1a d’aquest municipi.

Segon.- Ordenar als ocupants de l’esmentat immoble que, en el termini de deu dies 
naturals des de que li sigui notificat aquest acord, cessin en la seva actuació 
d’ocupació i el deixin a la lliure disposició de l’Ajuntament.

Tercer.- Disposar que, en el cas que els ocupants de l’immoble, no donin compliment 
a l’ordre continguda en el paràgraf precedent, es procedeixi per part dels serveis 
municipals a la recuperació de la possessió de l’immoble, utilitzant els mitjans 
d’execució forçosa legalment procedents, i sol·licitant si és precís l’auxili de la força 
pública, prèvia autorització, si s’escau, de l’entrada al domicili per part del 
corresponent Jutjat Contenciós Administratiu.

Quart.- Notificar aquest acord a les persones interessades.

Cinquè.- Comunicar aquest acord al Servei de Convivència i Ciutadania i al Servei 
d’Habitatge de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 13 vots a favor (7 JxV, 5 PSC, 1 C’s), 6 en contra (4 ERC, 
2 CUP) i 1 abstenció (1 VeC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que l’ajuntament de Vilafranca fa més d'un any va 
adquirir un grup d’habitatges al carrer Progrés, 34. Són habitatges degradats que 
necessiten una actuació per tenir habitabilitat. Pensen que és bo adquirir aquest tipus 
d'habitatge per fer-hi rehabilitació i destinar-lo a habitatge social. Aquestes 
actuacions es fan a través de la compra d'aquest tipus d'immobles o a través de 
convenis amb propietaris.

Després d'aquest any i mig, no s'ha pogut accedir aquests d'habitatges perquè en un 
habitatge concret hi ha una ocupació sense títol habilitant. No hi ha ningú que tingui 
dret des del punt de vista legal a residir en aquests habitatges. Al no poder accedir, 
es limita la capacitat de rehabilitació de tota la resta de l'edifici. O sigui, s’està 
limitant a que diverses famílies puguin accedir a habitatge social.

La llei de patrimoni de l'administració pública determina que disposem d’un període 
màxim d'un any des la usurpació i si es vol recuperar aquest patrimoni, s'ha 
d'habilitar el procediment que estem duent a terme i que finalitza en aquest Ple, 
perquè n’és l’òrgan competent. 

Demana disposar d'ofici d'aquest immoble, demanar als ocupants que desallotgin 
aquest immoble i procedir a totes les actuacions que calguin, tenint en compte també 
totes les situacions personals de les persones que hi ha a l'immoble.  Des de 
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l'ajuntament treballarem per resoldre totes d'aquestes situacions com sempre fem 
que com ja saben som dos ajuntaments que més habitatge social disposem respecte 
els altres ajuntaments del nostre entorn.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que en una reunió de la Junta de portaveus es va 
manifestar que la vessant social d'aquest ocupació estava en mans de serveis socials, 
considera que aquesta és una bona actuació.

Considera que s'ha de votar a favor per la necessitat d'accedir a un habitatge per tal 
de poder fer la rehabilitació i poder-la posar en condicions com a habitatge de 
caràcter social. L'ajuntament ha de recuperar la possessió del pis i després 
determinar a través dels serveis socials quina és la família queden té més necessitat 
d’aquest pis. 

Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC venim treballant des de fa temps 
per tal que la vila disposi de més habitatge social de lloguer i respongui a 
l’emergència habitacional que estem vivint.  Les nostres aportacions al PLH, no 
recollides en la seva immensa majoria, van en aquest sentit.

Per tant, estem d’acord en que aquest ajuntament vagi adquirint immobles, els 
adquireixi per a ser habitats i passin a augmentar la borsa d’habitatge social.
Es el cas de l’immoble del qual estem avui parlant. Amb la particularitat que hi ha 
persones habitant-lo, fet que paralitza momentàniament la realització del projecte pel 
qual va ser adquirit aquest immoble.

Entenen que aquesta qüestió s’ha de resoldre, però esperen que es contemplin les 
necessitats socials de les persones que l’habiten ara mateix i que no s’emprengui cap 
actuació fins que l’aspecte social estigui resolt.

Degut als dubtes que ens genera la necessitat social que hi pugui haver al darrera, 
des de Vilafranca en Comú hem proposat a l’EdG d’afegir un punt als Acords, que 
digui més o menys: “No s’emprendrà cap acció fins que l’aspecte social estigui resolt”.

Atès que no s’ha acceptat la nostra esmena, des del grup municipal de VeC 
s’abstindran i en faran seguiment.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesten que els costa entendre que aquest Govern 
sabedor que en el pis hi ha una família sol·licitant de serveis socials tingui el valor 
d’acordar fer-la fora en 10 dies sense haver-la reallotjat prèviament. 

L’ordre dels factors, en aquest cas, sí que altera el resultat. Per molt que es vulgui 
rehabilitar un habitatge públic primer s'ha de solucionar el problema de les persones 
que hi viuen. Perquè empadronats o no, usuaris o no dels serveis socials, l'habitatge 
és un dret i si no entenen això difícilment entendran la problemàtica d'habitatge que 
existeix a Catalunya i a Vilafranca del Penedès. Per altres vegades, el primer pas és 
un reallotjament de les persones que hi viuen i després fer la rehabilitació.

Anuncia el vot en contra.
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El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que complementant la informació i alguns dels 
dubtes sorgits fins ara. Afegeix que els Serveis Socials estan treballant en aquest cas 
i que estan convençudíssims que abans que es puguin produir qualsevol 
desnonament, haurem trobat la solució.

Remarca que són tres habitatges i que tenim una llista d’espera important d’habitatge 
públic i que convé donar resposta a totes aquestes famílies, entre les quals també hi 
ha la persona afectada, però que per poder oferir els habitatges, cal rehabilitar.

Vol transmetre la tranquil·litat de que com és un cas de Serveis Socials s’està atenent 
i està convençut que amb la col·laboració de la persona interessada, es trobarà una 
solució.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que aquest punt que s'està debatent és un 
fracàs. És un fracàs de totes les administracions que té des de fa uns anys no han fet 
front al problema de l'habitatge i també del govern Vilafranca que porta anys deixant 
de banda el tema de l'habitatge social sense fer gairebé res posant Com excusa la 
situació i la manca de resposta de les administracions

L'equip de govern no té la  vareta màgica per solucionar-ho tot,  però es podia haver 
fet més. És un despropòsit que hagi de ser l'ajuntament l'administració més prop hora 
més propera els veïns l'administració que donar suport als nostres veïns i veïnes  qui 
proposi un desnonament.

Per altra banda també entenen que s'està impedint la rehabilitació de tres habitatges 
que han d’acollir famílies amb necessitats socials, no es poden fer les obres 
necessàries cosa que provoca actors pisos queden tancats i per tant desocupats quan 
hi ha llistes d'espera i problemes d'habitatge importants.

Exigeixen el compromís d'aquest equip de Govern al ferir una alternativa habitacional 
real a les persones que estem vivint en aquest edifici abans de que es produeixi el 
desnonament. 

Anuncia el vot en contra.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que el regidor de Serveis Socials ha estat 
bastant clar en el sentit de que l'ajuntament no actuarà alegrement. L'ajuntament sí 
que està fent coses però hi ha un dèficit a nivell global d'habitatge social. 

Aquest mateix matí s’ha reunit amb quatre o cinc alcaldes més amb la delegada del 
Govern de l'estat a Catalunya per exigir més inversió en habitatge públic i la mateixa 
delegada del Govern ha explicat que la inversió és al voltant del 5%, quan la mitjana 
europea balla entre el 10 i el 15%. Per tant hi ha un dèficit importantíssim a nivell de 
tot el país.

En aquest cas, hem de poder rehabilitar tres pisos perquè donem sortida a tres 
famílies i anar abastint a persones que estan en una llista d'espera com els afectats i 
que nosaltres penjarem per ells.
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6. Exp. núm. 1/2022/1455 – Proposta al Ple, si escau, d’aprovació de la 
modificació de diverses places.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple 
Municipal, per a la seva consideració i votació, el dictamen següent:

Atès que durant aquest 2022 es produeixen dues finalitzacions de jubilacions parcials 
i dels seus corresponents contractes relleus.

Atès que cal reclassificar aquestes places doncs les tasques i funcions dels rellevistes 
són diferents a les que realitzaven els/les jubilats parcials, requerint doncs una 
adequació de les mateixes.  

Atès que el servei d’Habitatge necessita dotar-se d’una plaça més d’auxiliar 
administratiu/va per tal de poder assumir, entre d’altres, les gestions administratives 
de les diferents convocatòries en matèria d’habitatge que es gestionen des de 
l’Oficina Local d’Habitatge. 

Atès l’existència d’una plaça d’Arquitecte, adscrita a Serveis Urbanístics, de la plantilla 
de personal laboral que ha quedat vacant per jubilació del titular de la mateixa. 

Atès que aquesta plaça està inclosa dins la proposta que es realitza en el Pla 
d’Ordenació de Recursos Humans, respecte a les places que s’haurien de passar a 
règim funcionarial.

Atès que l’article Article 92.2 de la Llei de Bases de Règim Local preveu que amb 
caràcter general, els llocs de treball a l’Administració local i els seus organismes 
autònoms els ha d’ocupar personal funcionari.

Atès l’article 9.2 del TREBEP que preveu que en tot cas, l’exercici de les funcions que 
impliquin la participació directa o indirecta en l’exercici de les potestats públiques o en 
la salvaguarda dels interessos generals de l’Estat i de les administracions públiques 
correspon en exclusiva als funcionaris públics. 

D’acord amb la normativa exposada anteriorment, el marc legal estableix clarament 
una prevalença del règim funcionarial pels llocs de treball que formen part de les 
organitzacions que tenen la consideració d’Administració Pública. 

Atès que actualment a l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès hi ha un gran nombre 
de places que, en atenció a les tasques genèriques assignades, haurien de ser 
ocupades per personal funcionari en comptes de personal laboral.

Atès el Pla d’Ordenació de Recursos Humans aprovat en el Ple de 21 de desembre de 
2021, on es determina les places que haurien de passar a règim funcionarial.

Atès que s’ha realitzat el procés de provisió de llocs de treball de Cap d’Unitat 
Administrativa i l’aspirant que ha resultat adscrita al lloc de Cap d’Unitat 
Administrativa del servei de compres, ocupa una plaça de personal funcionari de la 
categoria d’Administrativa. 
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Atès que les creacions d’aquestes places en plantilla no suposa en cap cas un 
augment del nombre total de places, atesa la reclassificació que es proposa de places 
vacants en plantilla que no es consideren necessàries per al funcionament de 
l’organització. 

Atès que l’article 27.1 del Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el 
reglament de personal al servei de les entitats locals de Catalunya estableix que la 
plantilla de personal es pot modificar amb posterioritat a l’aprovació del pressupost 
durant l’any de la seva vigència, per respondre a l’establiment de nous serveis, per a 
l’ampliació, supressió o millora dels existents que no admetin demora per a l’exercici 
següent, com també si respon a criteris d’organització administrativa interna, 
considerant que en el supòsit que s’informa concorren aquests motius per les raons 
exposades en el paràgraf anterior.

Atès l’article 21 del conveni col·lectiu vigent del personal laboral, en tant que 
estableix que la creació, modificació o amortització de places de plantilla de 
l’Ajuntament ha de respondre als principis de racionalitat, economia i eficàcia.

Atès que existeix dotació pressupostària per fer-se càrrec de les despeses i 
retribucions assignades, no sent necessari modificar els imports consignats al capítol 
1 del pressupost municipal.

Per tot això, s’ACORDA:

Primer.- Suprimir de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça 
d’auxiliar tècnic manteniment d’instal·lacions (subgrup C2), plaça amb referència 
30508.

Segon.- Crear dins de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça de 
Tècnic/a mitjà d’Esports, que correspon al subgrup de classificació A2 i nivell 20, amb 
el contingut i requisits establerts a la fitxa de lloc de treball del catàleg actual i una 
retribució anual total de 28.268,02€.

Tercer.- Suprimir de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça de 
Responsable de Pla (subgrup C1), plaça amb referència 20301.

Quart.- Crear dins de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça de 
Tècnic/a mitjà de Promoció Econòmica, que correspon al subgrup de classificació A2 i 
nivell 20, amb el contingut i requisits establerts a la fitxa de lloc de treball del catàleg 
actual i una retribució anual total de 28.246,32€.

Cinquè.- Suprimir de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça de 
Conserge Especialista (subgrup C2), plaça amb referència 30457.

Sisè.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari de l’Ajuntament una plaça 
d’Auxiliar Administratiu, adscrita al servei d’Habitatge, que correspon al subgrup de 
classificació C2 i nivell 14, amb el contingut i requisits establerts a la fitxa de lloc de 
treball del catàleg actual i una retribució anual total de 21.185,48€.
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Setè.- Suprimir de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça 
d’Arquitecte (subgrup A1), plaça amb referència 60705.

Vuitè.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari, i més en concret a l’escala 
administració especial, sotsescala tècnica, tècnic/a superior, una plaça de la categoria 
d’Arquitecte (A1 22), adscrita a Serveis Urbanístics, amb el contingut i requisits 
establerts a la fitxa de lloc de treball del catàleg actual i una retribució anual total de 
33.874,42€.

Novè.- Suprimir de la plantilla de personal laboral de l’Ajuntament una plaça 
d’Administratiu (subgrup C1), plaça amb referència 10205, adscrita al lloc de treball 
de Cap d’Unitat Administrativa.

Desè.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari, i més en concret a l’escala 
administració general, sotsescala administrativa, una plaça de la categoria 
d’Administrativa, adscrita al lloc de Cap d’Unitat Administrativa del servei de Compres 
(C1 20), amb el contingut i requisits establerts a la fitxa de lloc de treball del catàleg 
actual i una retribució anual total de 34.162,84€.€.

Onzè.- Publica aquest acord en el BOPB.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 19 vots a favor (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i 1 
abstenció (1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que és l'adequació de cinc places de la plantilla per 
tal d'adequar les places a la realitat i a les necessitats actuals de l'ajuntament que 
estan afectades per jubilacions parcials i jubilacions ordinàries a la comissió 
informativa és explicat quines eren i ara no entrarà al detall 

El Sr. Eladio García (C’s) demana saber si aquests llocs que es creen nous són de 
promoció interna o quin sistema de seguirà.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) aclareix que les places que es creen sortiran a concurs en el 
futur. Ara es proveiran interinament. Les places que s'han de cobrir amb personal 
extern, s'agafaran de les borses de treball que hi ha creades, però les provisions 
definitives es faran més endavant amb concursos oposicions.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que al Ple de desembre de 2021 es va 
portar a aprovació el Pla d’ordenació de recursos humans d’aquest Ajuntament. Pla 
orientat a optimitzar els RRHH existents a l’entitat i que inicia el camí per revertir 
unes polítiques nefastes i una molt mala gestió dels RRHH en aquests darrers anys.

Polítiques i gestió que ens han deixat xifres com:
-43% de temporalitat, quan allò recomanable és màxim un 8%.
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-29% de funcionariat, front al 70% contemplat per llei.

Polítiques nefastes que han portat a precaritzar i a laboralitzar els treballadors i 
treballadores, quan la legislació vigent recomana i dicta polítiques absolutament 
oposades a aquestes per entitats com els ajuntaments. Polítiques que han portat en 
alguns casos a externalitzar serveis aprofitant jubilacions en algun servei en concret. 

La proposta de modificació de diverses places que es porta avui a aprovació en aquest 
Ple va en el sentit de començar a revertir la situació actual. En el sentit d’augmentar 
el % de personal funcionari en detriment del % de personal laboral. 

Des de Vilafranca en Comú celebren l’inici d’unes polítiques que reverteixin la situació 
actual i hi votaran a favor.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que hi votaran a favor perquè entén que amb la 
modificació i reclassificació de les places es produeix una millora de les condicions 
laborals dels treballadors i treballadores públics del nostre ajuntament com es va 
recollir en el Pla d'ordenació de recursos humans aprovat en aquest Ple el passat mes 
de desembre.

La Sr. Montse Espinosa (ERC) manifesta que és important l'estabilització de la 
plantilla tal com ja ens va aprovar en el Ple del desembre. Han parlat amb els 
diferents comitès d'empresa i saben que els treballadors de la casa hi estan a favor. 
Per tant, anuncia el vot favorable

SERVEIS A LES PERSONES I PROMOCIÓ SOCIAL

7. Exp. núm. 1/2019/EG_PEM – PLA LOCAL D’HABITATGE. Aprovació 
definitiva del Pla local d’habitatge de Vilafranca del Penedès.

La Comissió Informativa de Serveis  a les Persones i Promoció Social proposa que se 
sotmeti al Ple municipal, per a la seva deliberació i votació, el dictamen següent:

Atès que els plans locals d’habitatge, amb una vigència segons la llei de sis anys, 
determinen les propostes i els compromisos municipals en política d’habitatge i són la 
proposta marc per a concertar polítiques d’habitatge amb l’Administració de la 
Generalitat. El contingut, abast i tramitació dels plans locals d’habitatges es regulen  
a l’article 14 de la Llei catalana 18/2007, de 28 de desembre, del dret a l’habitatge.

Atès que el Ple municipal, per acord de data 20 de juliol de 2021, va aprovar  
inicialment el Pla local d’habitatge de Vilafranca del Penedès, d’acord amb l’informe 
tècnic i jurídic emès. La proposta general de Pla fou redactada, d’acord amb les 
indicacions municipals, per l’equip tècnic GMG PLANS I PROJECTES, SLP, contractat 
per la Diputació de Barcelona en el marc del Catàleg de serveis de la Diputació 
(recurs tècnic).
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Atès que la redacció del Pla local d’habitatge ha comptat amb un procés de 
participació ciutadana consistent en 4 taules de participació ciutadana: de 
professionals de l’àmbit, d’entitats i associacions, de polítics municipals i de tècnics 
municipals i una enquesta on-line. A més, el document ha estat compartit en diversos 
moments amb la Comissió municipal d’habitatge, que també ha fet suggeriments i 
propostes.

Atès que es va demanar informe sobre el Pla a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya, 
el qual va ser emès amb caràcter favorable el 13 de setembre de 2021.

Atès que el Pla s’ha sotmès a informació pública durant quaranta-cinc dies hàbils, 
amb publicació d’anuncis al BOPB, premsa, tauler d’anuncis i pàgina web municipal.

Atès que durant el període d’informació pública van presentar al·legacions únicament 
els grups municipals de Vilafranca en Comú (VeC) i Esquerra Republicana de 
Catalunya (ERC). Aquestes al·legacions es van traslladar a l’equip tècnic redactor, el 
qual va emetre el seu “informe de tractament de les al·legacions presentades al Pla 
local d’habitatge”, juntament amb un text refós de Pla que incorpora les al·legacions 
estimades.

Vist que tant en l’informe de tractament d’al·legacions al Pla local, com en informe 
tècnic i jurídic municipal emès, es relacionen el contingut de les al·legacions, i en 
cada cas si es desestimen, o si s’estimen totalment o parcialment. 

Vist el que preveu l’article 14 de la Llei 18/2007, del 28 de desembre, del dret a 
l’habitatge sobre els Plans locals d’habitatge, i d’acord amb l’informe tècnic i jurídic 
emès,

 s’ACORDA:

1)Aprovar definitivament  el Pla local d’habitatge de Vilafranca del Penedès, amb 
vigència de sis anys (2022 -2027), d’acord amb el text definitiu que consta a 
l’expedient i que incorpora les determinacions derivades de les al·legacions 
presentades i estimades.

2) Publicar el Pla local d’habitatge en la pàgina web municipal i publicar també  un 
anunci al BOPB que faci pública l’aprovació definitiva del Pla, amb indicació de l’enllaç 
d’internet en el qual es pot consultar el seu contingut. També es comunicarà 
l’aprovació definitiva del Pla, amb tramesa d’un exemplar, al Departament de la 
Vicepresidència i de Polítiques Digitals i Territori de la Generalitat, competent en 
matèria d’habitatge. 

3) Notificar expressament aquest acord als grups municipals  VeC i ERC que han 
presentat al·legacions, juntament amb l’informe que valora les al·legacions i proposa 
la seva acceptació total o parcial, o desestimació.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 17 vots a favor (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 1 C’s) i 3 
abstencions (2 CUP, 1 VeC).
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INTERVENCIONS:

La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta: “satisfeta de portar avui al Ple aquest 
dictamen per a l’aprovació definitiva del Pla local d’habitatge. Ha estat un procés que 
s’ha allargat, propostes ben treballades.

El pla local d’habitatge és un instrument de planificació i programació de les polítiques 
municipals en matèria d’habitatge per al període 2022 – 2027. I a més, també és el 
marc imprescindible per a poder concertar polítiques d’habitatge amb la Generalitat.
La redacció s’ha realitzat amb la col·laboració de la Gerència d’habitatge i urbanisme 
de la Diputació de Barcelona, i l’equip redactor ha sigut GMG  plurisidiciplinar ( 
Manresa , Terrassa, Sabadell...)

El procés de redacció ha comptat en tot moment amb una Comissió de seguiment 
molt transversal formada pels regidors d’urbanisme, serveis socials i habitatge, i pels 
tècnics caps de servei d’aquests departaments, a més del cap dels serveis jurídics.

El document es va iniciar amb una fase 1 d’anàlisi i diagnosi, per part de l’equipo 
redactor ( extens amb dades municipals,  de l’Agencia d’habitatge, reunions amb 
tècnics municipals, entrevistes  amb professionals Apis, sindicat de llogateres,  etc..)
A partir d’aquesta anàlisi es va redactar un Avanç de Pla que va servir per a iniciar la 
fase de participació ciutadana,  Repensar

Aquesta fase tenia com a objectiu informar i donar veu al conjunt d’agents socials que 
intervenen en el municipi en matèria d’habitatge, debatre les problemàtiques i, 
necessitats i  perspectives de  de futur.

1) dels professionals de l’àmbit; 
2) d’entitats i associacions;
3) de representants dels grups polítics municipals a la Comissió municipal d’habitatge
4) de tècnics municipals de totes les àrees. 

A més també es va portar a terme una enquesta telemàtica que varen respondre 205 
persones.

Amb l’anàlisi i diagnosi i la participació ciutadana, es va passar a la fase 2 que va 
definir objectius, estratègies i pla d’acció.

Cal assenyalar  que  el 100% de les propostes i suggeriments sortits de la participació 
ciutadana demanades a dues o més taules de participació han estat incorporades, fins 
al punt que 26 de les 43 accions proposades provenen de la participació ciutadana 
(això suposa un 60%!).    

Però també és igualment important destacar que 22 de les 43 actuacions són accions 
que ja es feien, i que l’equip redactor posa en valor i proposa que se’ls doni 
continuïtat.
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El pla es va aprovar inicialment al Ple de Juliol de 2021, han hagut dos escrits 
d’al·legacions, una del grup municipal d’ERC i l’altra del grup municipal VeC, que han 
estat valorades de manera objectiva per l’equip redactor del Pla local.

Alhora es va demanar informe a l’Agència de l’habitatge de Catalunya que ha emès 
informe favorable.

Si hagués de resumir en un titular seria:

Es dona continuïtat a allò que ja s’està fent bé i s’incorporen novetats!!!
  
Crec que és de justícia dir-ho, Vilafranca és un referent a Catalunya, però també 
internacionalment en matèria d’habitatge, i sovint ens demanen de participar a taules 
de debat, bancs de bones pràctiques i d’innovació, amb ponents de ciutats molt més 
grans, que admiren l’aposta de Vilafranca per les polítiques d’habitatge, tant en 
recursos com en pressupost. Perquè és així, i les coses cal dir-les com són!
El pla local d’habitatge preveu doncs, tant posar en valor i donar continuïtat a 
projectes ja coneguts i reconeguts internacionalment com el Programa de 
rehabilitació d’habitatges amb finalitat social, o la Borsa de lloguer, però també 
innovar i estudiar la possibilitat d’implantar alguns programes innovadors com per 
exemple un programa d’habitatge compartit, la masoveria urbana o l’habitatge 
cooperatiu.

El pla d’acció en matèria d’habitatge per a la Vilafranca dels 6 propers anys preveu un 
total de 43 actuacions agrupades en 6 camps d’acció. 

Mesures totes elles encaminades a garantir 3 objectius:
- El dret a l’habitatge, assegurant no sols l’accés sinó també la permanència
- Millorar l’estat de conservació, accessibilitat i eficiència dels habitatges
- Dotar a l’administració d’eines i recursos per a ser proactiva i eficient

La suma de les 43 accions previstes pel Pla faran possible la obtenció de 196 nous 
habitatges destinats a polítiques socials en els propers 6 anys 

Aquesta xifra de 196 supera els 163 habitatges destinats a polítiques socials que 
demana el Pla territorial sectorial d’habitatge a Vilafranca per al mateix període 
temporal. 

A més, el pla, d’acord amb pla territorial de rang superior, disposa que caldria 
incentivar i fer seguiment dels instruments de planejament per a obtenir sòls 
destinats a protecció oficial per a poder anar donant compliment a les previsions del 
pla territorial per als propers quinquennis.

Les inversions pressupostàries municipals previstes per a la vigència del Pla 
ascendeixen a 4.229.440,95€ (sense tenir en compte 2M€ més que provindrien 
d’altres Administracions), les més importants són: 
- la dotació de 1.980.000€ al programa de rehabilitació amb finalitat social.
- 950.000 per la reforma d’un edifici al C/Vidal per a allotjaments per gent gran.
-  i la compra d’habitatges per tanteig i retracte amb una dotació prevista de 
720.000€. 
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Tot això sense perjudici que després de l’aprovació del Pla local es puguin concertar 
altres polítiques d’habitatge amb la Generalitat o altres Administracions.

Així doncs, la inversió municipal en matèria d’habitatge prevista al Pla local no es molt 
baixa, tal com s’ha dit en alguna roda de premsa.

Doncs a banda de recordar-los que les competències en matèria d’Habitatge són de 
l’Estat i de la Generalitat, i que des del meu punt de vista és molt lloable, que sense 
esser competència nostra, posem una inversió considerable en aquesta matèria, 
voldria dir-los que he fet una mica de recerca als portals de Transparència 
d’Ajuntaments de la nostra mateixa població franja entre 40 i 50.000 habitants de les 
partides d’inversió en habitatge.

Els enumeraré algunes dades comparatives, i jutgin per vostès mateixos:

Igualada 249.143,52€ 6,23€/persona
Vilanova 483.600€ 7,29€/persona
Vic 134.000€ 2,85€/persona
Gavà 118.012€ 2,57 €/persona
Sant Feliu 165.446€ 3,7 €/persona
El Vendrell   62.000€ 1,6€/persona

Vilafranca, amb les mesures aprovades al Pla local, l’any 2022 en haver-hi una 
inversió extraordinària per les obres del C/Vidal es destinaran 36€/persona, però els 
altres anys de vigència del Pla, encara que no hi hagués cap altra inversió 
extraordinària ja estem a 12€/habitant!!! Crec que no fa falta dir res més...

Respecte al capítol sobre Gestió i ampliació del patrimoni municipal vinculat a 
l’habitatge, hi ha una actuació que s’anomena “P06. Gestió dels habitatges de la Casa 
Feliu”. Com que alguns grups municipals varen manifestar el seu neguit a la Comissió 
municipal d’habitatge i a la Comissió informativa sobre aquesta acció, m’agradaria 
explicar-la amb deteniment.

En aquesta fitxa el que preveu el Pla local és aconseguir la millor gestió d’aquest 
patrimoni, propietat de l’Ajuntament, obtingut per donació destinat a finalitats socials. 
Doncs bé, després d’analitzar-ho tècnica i jurídicament,  sembla que la millor opció, la 
més avantatjosa per a l’interès públic, seria vendre aquest patrimoni i destinar aquest 
ingrés a ampliar el parc municipal d’habitatges socials.

Segons els estudis portats a terme amb l’ingrés obtingut per Casa Feliu, es pot 
ampliar el parc en altres emplaçaments de tal manera que es podria passar dels 11 
habitatges actuals a una estimació d’una vintena. 

Des d’aquest Govern es creu que aquesta operació és avantatjosa per a l’interès 
públic, ja que s’incrementaria substancialment el nombre d’habitatges socials.

Crec sincerament que és un bon Pla per Vilafranca, que radiografia una realitat que és 
molt semblant a la de la majoria de capitals de comarca de l’Arc metropolità (amb els 
que hem compartit dades recentment), que hauria de fer reaccionar les 
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administracions autonòmiques i estatals, per a dotar pressupostàriament millor les 
polítiques d’habitatge arreu.

No obstant això, Vilafranca, amb aquest pla local aposta, i inverteix en Habitatge 
fortament.

El pla local d’habitatge és un document viu, amb un òrgan de supervisió i seguiment, 
que podrà redefinir les estratègies d’actuacions al llarg de la seva vigència i que no 
s’emmiralla únicament amb les bones polítiques dels darrers anys, sinó que també 
proposa explorar noves vies de tinença i de promoció de l’habitatge, algunes d’elles 
amb la col·laboració de la iniciativa particular per a aconseguir l’objectiu de millorar 
l’accés a l’habitatge per als vilafranquins i vilafranquines.

Per últim, però no menys important, vull acabar la meva intervenció amb un 
agraïment sincer a totes les persones i col·lectius que han col·laborat en la redacció 
d’aquest document:

Professionals de l’àmbit: Col·legi d’advocats, director projectes estratègics, finques 
SIP, finques Anoia Penedès, directora tècnica LandCo, Col·legi arquitectes, i Finques 
AMP.

Entitats i associacions: La Bastida per habitatge cooperatiu, Sindicat de llogateres de 
l’Alt Penedès, AAVV Poble Nou, AAVV Molí d’en Rovira i Fundació Montserrat Junyent.

Comissió municipal d’habitatge: Isabel Téllez CUP, Albert Guasch ERC, Oriol Bertran 
JxV, Xavier Cadafalch VeC i Eladio Garcia Cs al Toni Alsina del PSC.

A la Mónica Hill, que evidentment com a ERC, però va insistir en participar també en 
les taules de participació.

Tècnics municipals de les diferents àrees que varen participar.

I molt especialment a la persona que ha liderat i coordinat i participat tècnicament tot 
aquest procés, ho faig jo personalment, però de ben segur que en nom de tots els 
que han participat, la cap d’habitatge Eugenia Martinez.

Per acabar voldria dir  des de la Comissió municipal d’habitatge hem treballat i 
portarem properament a  provació  les Bases del futur Consell municipal habitatge, 
que ha de ser continuïtat de les sinergies creades en el procés d’elaboració d’aquest 
Pla, fent possible que aquells agents socials interessats en la matèria tinguin un espai 
de trobada i d’intercanvi d’opinions, ja que crec que l’experiència a la participació  ha 
estat molt  satisfactòria per totes les parts.

Un dels objectius del Pla local d’habitatge és ampliar el parc d’habitatge social del 
municipi.

D’acord amb l’anàlisi dut a terme per l’equip redactor (parc existent, demanda 
exclosa, entrevistes APIS, dades estadístiques i altres que consten a l’expedient) com 
ja he dit el Pla local preveu ampliar el parc d’habitatges destinats a polítiques socials 
en 196 habitatges per al període 2022-2027. I alhora anar fent seguiment del 
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planejament per anar obtenint sòl provinent del planejament per als propers 
sexennis.

Segons informe favorable de l’Agència de l’habitatge de Catalunya el Pla territorial 
sectorial d’habitatge en tràmit, preveu que durant el primer quinquenni de vigència 
del Pla territorial, o sigui abans del 30/6/2027 Vilafranca haurà de tenir 163 nous 
habitatges destinats a polítiques socials.

Per tant l’Agència de l’habitatge informa favorablement el PLH perquè preveu una 
xifra d’habitatges (196) superior a la que exigeix el Pla territorial (163).

On hi ha la discrepància d’alguns grups municipals, és en què el Pla territorial quan 
valora la situació inicial de Vilafranca diu que estima que hi ha 16.664 habitatges 
principals, i que hi ha 1.960 habitatges existents destinats a polítiques socials (el que 
representa un 11,8% del parc d’habitatges 1.960/16.664). Xifra que es posa en dubte 
que existeixi.

Aquest dubte també el va tenir l’equip redactor del PLH i consultat l’equip redactor del 
Pla territorial van aclarir-nos que quan el Pla territorial parla de “habitatges destinats 
a polítiques socials” no es refereix únicament als habitatges qualificats com a HPO 
sinó que és un concepte molt més ampli, definit a l’article 74 de la Llei pel dret a 
l’habitatge. Que diu que són habitatges destinats a polítiques socials:

- Habitatges acollits a qualsevol de les modalitats de protecció, de compra o de 
lloguer

- Cessions d’ús
- Habitatges de titularitat pública
- Habitatges dotacionals públics
- Allotjaments d’acollida d’immigrants
- Habitatges cedits a les administracions públiques
- Habitatges d’inserció
- Habitatges de copropietat
- Habitatges privats administrats per xarxes de mediació social
- Habitatges privats de pròrroga forçosa (rendes antigues)
- Masoveria urbana
- Habitatges d’empreses destinats a llurs treballadors
- Habitatges promoguts per operadors públics
- Habitatges de preu intermedi entre l’habitatge de HPO i el mercat lliure

Crec que potser per aquí ve la confusió, si pensem que els 1.960 habitatges existents 
que detecta el Pla territorial a Vilafranca han de ser sols HPO, clar que pot ser una 
xifra que sobti, però a la vista que té en compte totes aquestes tipologies, l’equip 
redactor del Pla territorial manifesten que si que existeixen.

Per tant, com no pot ser d’una altra manera, el Pla local s’ha d’ajustar al Pla 
territorial, que és un planejament territorial de rang superior. No tenim constància 
que cap planejament municipal o Pla local pugui contradir un planejament autonòmic 
de rang superior... ??!!
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Però és que no sols això, sinó que les dades obtingudes pel Pla local i pel Pla 
Territorial estan molt pròximes (196 habitatges enfront els 163 de l’altre) per al 
període 2022-2027. Què suggereixen? Que dos equips de professionals altament 
qualificats aliens a l’Ajuntament s’equivoquen i coincideixen els dos??

No obstant, com ja he dit en punts anteriors, el Pla local és un document viu i 
revisable...”

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que El Pla dona resposta a la Llei d'accés a 
l’habitatge que preveu la creació d'un parc d’habitatges assequibles que permetin fer 
front a les necessitats de la població que necessita un allotjament i necessita un preu 
a l'abast de les rendes baixes i mitjanes.

El Pla assenyalava que d'aquí 20 anys a que el 15% dels habitatges existents estiguin 
destinades a polítiques socials. 

Els ajuntaments que volen concertar polítiques d’habitatge amb la Generalitat han 
d'elaborar un Pla local d'habitatge que reflexi el diagnòstic sobre les necessitats i les 
mesures que han detectar-se per aconseguir els objectius perseguits i és on estem 
ara.

El Pla d’habitatge de Vilafranca ha estat elaborat per un equip extern contractat per la 
Diputació de Barcelona. Aquest document ha estat el que s’ha treballat en la Comissió 
Municipal de l'Habitatge, S’han aportat propostes pels diferents grups polítics amb 
representació al Ple. En el Pla es fa una diagnosi de la situació de l’habitatge a 
Vilafranca i en base a aquesta diagnosi marca els objectius i estratègies.

La comissió Municipal de l'Habitatge ha estat treballant aquest document des del mes 
de juny de 2020, data en que se'ls va proporcionar el document. El seu grup valora 
positivament el treball fet durant aquest any i mig per la Comissió d’habitatge i com 
que l’Agència de l'Habitatge de Catalunya informa que les previsions del pla local pel 
període 2022 2027 s'ajusten al que preveu el pla territorial sectorial de l'Habitatge 
que està en tramitació i l'informe favorablement anuncia el vot favorable.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta: “Vilafranca en Comú va abstenir-se en 
l’aprovació inicial del Pla d’Habitatge perquè el considerava insuficient i amb 
possibilitats de millora mitjançant la presentació d’al·legacions i una negociació amb 
la regidoria i amb l’equip de govern. I així ho varen fer.

Varen presentar 40 al·legacions, algunes de les quals abastaven més d’un aspecte. 
Eren unes consideracions generals, que qüestionaven algunes de les dades i 
previsions del Pla i, sobretot, la manca d’ambició en els objectius del Pla i un 
finançament insuficient per avançar cap un habitatge digne i assequible per a tothom.

Quedem-nos en dues dades: amb la proposta de VeC, amb 194.000€ anuals més a 
l’any es podrien aconseguir 356 habitatges socials en 6 anys. Amb el Pla local, 196.

Al final, l’equip de govern no ha acceptat 37 de les 40 al·legacions presentades per 
Vilafranca en Comú, i n’ha “estimat parcialment” tres.
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Tot i valorar positivament que Vilafranca tingui un Pla d’Habitatge (pel qual hi venen 
insistint des del passat mandat 2015-2019),  i de la necessitat i urgència que tant la 
Generalitat de Catalunya, com el Govern de l’estat inverteixin més en habitatge a la 
vila, Vilafranca en Comú no pot donar suport a aquest Pla d’Habitatge perquè:

1. Es queda curt en objectius i dotació pressupostària per afrontar un dels 
principals reptes dels propers anys: que és  garantir habitatge digne i per a tothom. 

2. Es queda curt quant a mesures i dotacions que pot prendre el mateix 
ajuntament.

1. Quant al primer punt, Objectius i dotació pressupostària: 

a. La previsió de creació o de readaptació d’habitatge social, especialment de 
lloguer, queda molt lluny de les necessitats actuals de Vilafranca. 
-segons dades de la Generalitat, la mitjana dels darrers 5 anys de sol·licituds d’HPO 
és de 192/any. 1.131 inscripcions vigents el 2020.
b. No s’assoliran els objectius que marca el Pla Territorial Sectorial d’Habitatge del 
govern de la Generalitat: incrementar el parc de lloguer social fins  assolir el 8% del 
total del parc d’habitatge principal en 20 anys (2042).
-les necessitats se situen a prop del miler, molt per sobre dels 337 plantejats en el 
Pla.
c. Es parteix d’una dada no fonamentada: que ja hi ha 1.922 habitatges destinats 
a polítiques socials, però  no arriben a 1.000 en veritat perquè molt HPO s’ha 
privatitzat i ara ja no ho és.
d. Quant a pressupost, segons el pressupost de l’Ajuntament de Vilafranca del 
Penedès, aquest destina a Habitatge un total de 1.106.500€, sense comptar amb la 
inversió de 950.000€ per habitatges a l’Antic Hospital. D’aquests, 160.000€ arriben 
de la DIBA i 130.000 pels lloguers socials que cobra l’Ajuntament: en total 
l’Ajuntament aporta per habitatge: uns 800.000€ aquest any 2021. 

Segons el Pla, el compromís pressupostari de l’Ajuntament pel període 2021-2026 se 
situa en 705.000€/anuals: 100.000€ menys del que aporta actualment, sense el Pla.
Tant si és considera una quantitat, com l’altra, l’aportació pròpia de l’Ajuntament 
contemplada en el Pla és d’entre un 1,3% i  un l’1,5% del pressupost -17.6€ per 
habitant i any-  La seva proposta se situa en l’1,7% i els 22,5€ habitant. 

El pressupost conjunt del Pla (Ajuntament + DIBA) pels sis anys, signifiquen 
156€/habitant i segons la seva proposta 195€ per hab/any).

2.Quant al segon punt: que es queda curt quant a mesures i dotacions que pot 
prendre el mateix ajuntament:
e. No hi ha una veritable política vers els grans tenidors perquè posin els seus 
habitatges buits (uns 400) a habitatge social.
f. Els recursos previstos per a rehabilitar habitatge i fer-los més eficients 
energèticament son insuficients.
g. No hi ha pressupost per augmentar el parc públic o de PO de lloguer
h. No s’aplica la norma del 30% d’HPO en sol urbà consolidat, que ens permetria tenir 
50 habitatges mes de lloguer social durant el proper quinquenni.
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i. No hi ha el compromís de generar habitatge públic a partir del 10% del sòl generat 
per l’aprofitament mitjà de les noves urbanitzacions.
j. No es contempla la creació d’una empresa municipal d’habitatge.

3. Les seves alternatives (i que s’apliquen en Ajuntaments on governen PSC, ERC, 
Comuns o CUP) passen per incrementar l'oferta d'habitatges de protecció oficial i 
assequibles de lloguer per tal de garantir l'accés a l'habitatge a la demanda actual, 
mitjançant la generació i/o promoció pública, pública/privada d’HPO de lloguer i la 
creació d’una Empresa Municipal d’Habitatge, la cooperació i noves formes de gestió 
mitjançant altres agents i l'ampliació de l'oferta de lloguer de grans tenidors.
4. El resultat de les seves alternatives: aplicant altres polítiques (30% HPO al sòl 
urbà consolidat i 10% aprofitament mitjà per HPO) i augmentant lleugerament els 
pressupostos (+ 194.000€ anuals) aconseguiríem estimular el lloguer i construir 160 
habitatges més dels previstos destinats a polítiques socials.

Per tots aquests motius, des de Vilafranca en Comú consideren que no poden donar 
suport a aquest PLH. Celebren, però,  la seva arribada. Aquest Pla posa ordre,   
documenta totes les propostes que ha hi ha fins 2027. Millor tenir un Pla que no tenir-
lo.

S’abstindran  i atès que és un document viu -així ha estat definit- continuaran fent les 
seves aportacions i propostes.”

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que consideren l'Habitatge un recurs 
fonamental i necessari per al desenvolupament vital de cada persona i creuen que 
l'administració pública té el deure de garantir l'accés a un habitatge digne desplegant 
totes les eines que tinguin el seu abast

D'altra banda el model capitalista actual ha comportat tractar l'Habitatge com un bé 
de consum és a dir han fet de l'Habitatge un producte regit per la lògica de l'oferta i la 
demanda fet que ha suposat oblidar que el dret a un habitatge digne és un dret 
reconegut i emparat per tots els textos de dret general.

Vilafranca com apunta la diagnosi d'aquest Pla, no queda al marge d'unes problema 
tiquets socio-econòmiques que impliquen problemes d'accés a l'habitatge o 
d'emergencia habitacional. Des de la CUP sempre han demanat que aquest 
Ajuntament tingués un paper més actiu en la defensa efectiva del dret a l'habitatge i 
han lluitat molt perquè si anéssim introduïm recursos per la millora i la garantia 
d'accés al dret a l'habitatge.

El Pla local de l'Habitatge que avui tenim sobre la taula és un d'aquests recursos

El Pla arriba tard i el fet que hagi tardat més d'un any del previst ha distorsionat les 
dades en les que es basa. Estan d'acord en moltes de les propostes però considerem 
la proposta general poc ambiciosa. La majoria de les fitxes són només accions 
escrites i previstes sense un pressupost realista.

La proposta estrella és la rehabilitació mitjançant la signatura de convenis amb petits 
propietaris, que cedeixen el  seu pis durant uns anys, a canvi de la rehabilitació del 
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mateix. Per a la CUP l'ideal seria treballar per la compra i rehabilitació d'habitatges 
per tal d'ampliar el Parc Municipal d'Habitatge públic.

El Pla que presenten considera els pisos de la Casa Feliu com a part del parc públic 
d'habitatge i segons el text es gestiona per part de l'ajuntament a través de l'Oficina 
local d'habitatge, però com s'ha parlat a la Comissió d'Habitatge la venda d'aquests 
pisos tira endavant i per tant el que està fent aquest Ajuntament és vendre patrimoni 
destinat a habitatge. El projecte de la Regidoria té una  part que els agrada: comprar 
pisos per ampliar el parc d'Habitatge públic: L'error està en fer-ho venent el propi 
habitatge públic.  Sí aquesta és la posta i l'equip de Govern entén que hi ha un 
problema de veritat i vol posar-hi solució la proposta estrella hauria de ser tota d'un 
pressupost realista per fer política d'habitatge.

Fan l'incís que a Vilafranca mentre l’equip de Govern mira si venen l’edifici pis per pis 
o tot el bloc, hi ha persones sense casa o en llistes d'espera, desnonaments i pisos de 
l'ajuntament buits. Fet que els demostra que aquest equip de govern no entén que hi 
ha un problema greu d'habitatge.

Anuncia finalment l’abstenció, perquè el fet de no reflectir la futura venda de la Casa 
Feliu resta credibilitat al Pla.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que ja era hora que Vilafranca tingués una 
proposta de pla d'habitatge un pla que arriba tard.  El pla ja era necessari abans del 
2018 que és quan es va començar a treballar.

A nivell intern han tingut un debat bastant profund sobre el sentit del vot i sobre 
quina posició havien de prendre en el Ple sobre l'aprovació definitiva del Pla local 
d'habitatge. Han hagut de ponderar entre la necessitat de tenir el pla i l'efectivitat i 
l'ambició del propi Pla. Un equilibri que és difícil d'aconseguir.  Finalment han acordat 
donar suport al Pla local d'habitatge.

La raó per la qual donen suport al Pla és per responsabilitat. Que Vilafranca tingui un 
pla local d'Habitatge és positiu i necessari. Perquè ens ha de permetre fer polítiques 
de concertació amb la Generalitat, perquè permet desplegar la partida pressupostària, 
perquè permet aplicar més i millor els drets de tanteig i retracte i posar en marxa el 
patrimoni municipal del sol i d'habitatge i ens obre les portes a noves subvencions 
entre altres accions.

Entenen que el Pla no és un final, sinó un principi i que tot i les mancances, creuen 
que és necessari tenir aquesta eina perquè un Govern que realment vulgui tirar 
endavant polítiques d'habitatge té molta feina es per tirar-les endavant i millorar les 
possibilitats que tenim a Vilafranca.

El pla té mancances. Resulta sorprenent que malgrat l'ajuntament inicialment fes un 
anàlisi on posava que l'existencia d'Habitatge social digués que n'hi havia 439. 
després acabés donant per bona la xifra de 1922 que recull el Pla sectorial d'habitatge 
que feia el Govern, que recull per tant només amb 163 habitatges ja és complirien els 
objectius pel període 2022 2027 quan en aquest mateix període la demanda es 
preveu de 337 noves llars. 
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El Pla local d'Habitatge depèn massa dels habitatges que resultin del planejament 
urbanístic, què és poc precís i que fer una projecció és agosarat i depèn molt de la 
iniciativa privada. En aquesta projecció el que es preveu és que es crearan més de 
500 habitatges de protecció pública en els propers 6 anys i això, no ho acaben de 
veure. Ja veurem si podem arribar a allò que ens demana la llei en matèria de 
solidaritat urbana, assolir del 15% d'habitatges social calculat sobre la base 
d'habitatge principal del municipi en els propers 20 anys.

Quan des del Departament competent en matèria d'habitatge es preveu la necessitat 
de 163 habitatges per l'actual quinquenni, és perquè està assumint que pisos que 
estan actualment habitats, per diverses raons com per exemple tinguin un lloguer 
antic o molt baix o la antiga consideració de protecció oficial, ja compleixen la 
condició d'habitatge social i per tant se'ls considera d’aquesta categoria. Però aquests 
habitatges no estan donant resposta a la necessitat d'habitatge de futur, perquè ja hi 
viu gent. Per tant estem fent un Pla amb unes dades que no responen a la realitat de 
les necessitats de la ciutat. Les dades que es basen en el Pla sectorial d'Habitatge, és 
cert, però és que aquestes dades de referència, com també es va dir, són de fa anys. 
Per tant, consideren que estan descontextualitzades. 

En aquest sentit i com ja van exposar en les al·legacions que van presentar, creuen 
que el Pla està mal enfocat, perquè ja d’inicii no donarà resposta a les necessitats 
d'habitatge existents, perquè prefereix optar per allò fàcil que per allò correcte. 
Creuen que és positiu que hi hagi aquesta eina en marxa i que s'ha de poder aprofitar 
el màxim per tirar-lo endavant. Cal activar de forma clara el tanteig i retracte i 
establir de forma clara les àrees. Cal ser molt clars amb els pisos buits sobretot de 
grans tenidors. Cal fer d'una vegada el cens d'habitatges buits. A Vilafranca hi ha 84 
grans tenidors que tenen 910 pisos és demana quants d'aquests estan buits. Cal que 
el Govern és plantegi l'ús de totes les eines i en relació als bancs fins i tot 
l'expropiació d'ús.

El Pla per ser executiu, cal que tingui darrere un govern  capaç i amb ganes  de 
capgirar la situació, amb les idees clares i que faci servir l'eina amb tota la seva força. 
La simple aprovació del pla no solucionarà la situació.

Veuen coses positives en el pla com la intenció pressupostària, que caldrà concretar-
la i negociar-la, però a la negociació dels diferents pressupostos no els fa ser gaire 
optimistes. Que la Comissió d'Habitatge pacients Consell d'habitatge i un òrgan de 
gestió del Pla és un gran pas que ha de permetre un seguiment real del Pla amb 
major transparència, per tant és un pas molt positiu.

Agraeixen la participació del seu representant en la comissió, el senyor Albert Guasch, 
per tot el treball previ que s'ha fet en la negociació d’aquest Pla. 

La Sr. Lourdes Sánchez (PSC) agraeix les intervencions de tots els grups sobretot dels 
que votaran a favor i agraeix les aportacions fetes per tots. 

Puntualitzar a la Sra. Romagosa que el Pla local d'Habitatge està en sintonia amb el 
Pla sectorial d'Habitatge sinó no hi hagués hagut l'informe favorable de la Generalitat
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Sobre les dades, que també ha posat en qüestió Esquerra, sobre la xifra de 1960 
habitatges socials que es reconeixen, és la xifra oficial. L'article 74 de la llei del dret a 
l'habitatge enumera els tipus d'habitatge que es consideren habitatges socials. Es 
comptabilitzen així arreu de Catalunya i per tant sí que tenim el 18% d'habitatge 
social. 

La proposta ha estat realitzada mitjançant la participació de moltes persones i tenen 
una partida pressupostària que les recolza. Es qüestiona la partida pressupostària 
sense justificar l'alternativa formulada. Totes les propostes que han sortit en més de 
dues taules s'han recollit al 100%. Considera que s'ha de creure més en la 
participació i no en propostes formulades per un sol partit.

Conclou agraint la participació de tots els representants.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) puntualitza que les xifres siguin oficials no vol dir 
que siguin les reals, per tant partim d'una infravaloració del problema. I les seves 
propostes poden agradar més o no però en tot cas han estat propostes rigoroses i 
raonades. finalment agraeix la feina feta pel representant de Vilafranca en comú, Xavi 
Cadafalch.

L'alcalde Pere Regull (JxV) agraeix a tots i a totes les seves aportacions, que han 
estat molt fonamentades. Tenim clar el problema, però n'hi ha un altre, què són els 
diners. En el cas de Vilafranca en el pitjor dels casos duplica i els millor quintupliquen 
el que aporten per habitant les ciutats del seu entorn. Fa quatre o cinc anys va sortir 
com a gran notícia que l'Ajuntament de Barcelona implantada programa de 
rehabilitació de vivendes, Es va sorprendre de que això és una gran notícia Doncs 
l'ajuntament de Vilafranca portava molts anys rehabilitant habitatges més d'un 
centenar. Per tant tenim una bona experiència en això ens en agradaria tenir més Sí 
però tenim un problema pressupostari. Aquest any es va constituir l'associació de 
ciutats de l’arc Metropolità. Aquesta associació té tres punts bàsics: habitatge, 
infraestructures i medi ambient. En el pla estatal de la vivenda fins ara quan és 
negociava, Madrid parlava amb Generalitat, àrea metropolitana estrictament i 
Barcelona. Nosaltres quedàvem exclosos. Teòricament amb aquesta Associació Ara 
som un interlocutor més i té l’esperança que en els propers temps, la partir de 
destinada a habitatge es pugui veure incrementada substancialment.

ALCALDIA

8. Exp. núm. 8/2022/1029 – MOCIÓ ANY EUROPEU DE LA JOVENTUT 2022. 
Moció que presenta el grup municipal de C’s per a donar suport institucional i 
la realització d’activitats en el marc de l’any europeu de la Joventut 2022.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

2022 es el Año Europeo de la Juventud, tras el acuerdo político alcanzado el pasado 
mes de diciembre por el Parlamento Europeo y el Consejo. El Año Europeo de la 
Juventud 2022 tiene como objetivo recuperar perspectivas positivas para los jóvenes 
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europeos, quienes se han visto afectados negativamente por el impacto de la 
pandemia de COVID-19. La designación de 2022 como un año centrado en los 
jóvenes significa aumentar los esfuerzos para integrar las prioridades de la juventud 
en ámbitos políticos clave y en todos los niveles del proceso de toma de decisiones y 
se prestará especial atención a los jóvenes con menos oportunidades, así como al 
tratamiento de los problemas de salud mental.

Durante el Año Europeo de la Juventud se impulsará la participación de los jóvenes en 
procesos de consulta clave, como la Conferencia sobre el Futuro de Europa, y en otras 
políticas públicas tanto a nivel comunitario como nacional y local. Entre otras 
actividades, se organizarán conferencias, iniciativas para fomentar la participación de 
los jóvenes en los procesos políticos, campañas de concienciación para una Unión más 
inclusiva, verde y digital, así como estudios e investigaciones sobre la situación en la 
que se encuentran los jóvenes en la Unión Europea. Asimismo, existe la opción de 
movilizar fondos más allá de 2022, con el fin de asegurar que la iniciativa tendrá un 
legado duradero.

Las actividades del Año Europeo de la Juventud estarán organizadas por las 
instituciones designadas en cada Estado miembro, el Instituto de la Juventud 
(INJUVE) en el caso de España, junto con la Comisión y entidades de la sociedad civil, 
y serán supervisadas por el Parlamento Europeo. 

La UE reconoce la importancia del bienestar, desarrollo, implicación y participación de 
los jóvenes en la sociedad. A lo largo del tiempo ha puesto en marcha diferentes 
programas e iniciativas para ellos: desde el conocido programa de 
intercambio Erasmus, que comenzó en 1987, a la reciente Conferencia sobre el Futuro 
de Europa, en la que un tercio de los participantes tienen menos de 25 años.

Este mismo año también se pondrá en marcha el programa ALMA [por las siglas de 
Aim, Learn, Master, Achieve (Aspirar, Aprender, Dominar, Lograr)], que favorecerá la 
movilidad transfronteriza entre los jóvenes con discapacidad.

Según datos estadísticos de Eurostat:
-Uno de cada seis personas en Europa tiene entre 15 y 29 años, suponen el 16,9% del 
total de la población. En España los jóvenes entre 15 y 29 años son el 15,2%.
-Uno de cada tres jóvenes informó haber pasado dos o más semanas en el extranjero 
por trabajo, educación o formación en 2019 (período previo a la declaración de la 
pandemia y las restricciones)
-El 75% tiene una visión positiva sobre la Unión Europea y la democracia.

En Vilafranca del Penedés hay 6280 jóvenes entre 15 y 29 años según datos del 
Programa de Información Estadística Local Hermes de la Diputación de Barcelona, 
siendo un porcentaje de jóvenes que supone el 16 % de la población total.
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Desde el Servei de Juventut de nuestro Ayuntamiento hay diferentes servicios 
dirigidos a los jóvenes (SIAJ, Espai Jove La Nau, programa PIDCES, Espacio de 
Escucha Emocional).

Este Año Europeo de la Juventud, puede servir para conseguir más recursos para las 
políticas públicas municipales de juventud y desarrollar nuevas propuestas para los 
jóvenes de nuestra ciudad. Es una gran oportunidad para promover, apoyar, animar y 
poner de relieve la importancia y el potencial de los jóvenes, el futuro de nuestra 
sociedad y para ayudarles en las dificultades y oportunidades que se les plantean en 
todos los ámbitos de la vida: formación, empleo, salud, sexualidad, emancipación, 
ocio, etc. 

Por todo ello, el Grupo Político Municipal de Ciutadans en el Ayuntamiento de 
Vilafranca del Penedés propone al Pleno la adopción de los siguientes:

ACUERDOS:

Primero.- Dar apoyo institucional por parte del Ayuntamiento de Vilafranca del 
Penedés a la consideración del año 2022 como el Año Europeo de la Juventud.

Segundo.- Participar activamente y realizar actividades que se enmarquen 
oficialmente dentro del Año Europeo de la Juventud a través de INJUVE o la 
institución designada en España, con el objetivo de involucrar a los jóvenes de 
Vilafranca del Penedès.

Tercero.- Promocionar y difundir entre los ciudadanos de Vilafranca el Año Europeo de 
la Juventud y sobre todo en los servicios del Departamento de Juventud.

MOCIÓ DEL GRUP POLÍTIC MUNICIPAL DE CIUTADANS VILAFRANCA DEL PENEDÈS 
PER A DONAR SUPORT INSTITUCIONAL I LA REALITZACIÓ D'ACTIVITATS EN EL MARC 
DE L'ANY EUROPEU DE LA JOVENTUT 2022

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

2022 és l'Any Europeu de la Joventut, després de l'acord polític aconseguit el mes de 
desembre passat pel Parlament Europeu i el Consell. L'Any Europeu de la Joventut 
2022 té com a objectiu recuperar perspectives positives per als joves europeus, els 
qui s'han vist afectats negativament per l'impacte de la pandèmia de COVID-19. La 
designació de 2022 com un any centrat en els joves significa augmentar els esforços 
per a integrar les prioritats de la joventut en àmbits polítics clau i en tots els nivells 
del procés de presa de decisions i es prestarà especial atenció als joves amb menys 
oportunitats, així com al tractament dels problemes de salut mental.

Durant l'Any Europeu de la Joventut s'impulsarà la participació dels joves en 
processos de consulta clau, com la Conferència sobre el Futur d'Europa, i en altres 
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polítiques públiques tant a nivell comunitari com nacional i local. Entre altres 
activitats, s'organitzaran conferències, iniciatives per a fomentar la participació dels 
joves en els processos polítics, campanyes de conscienciació per a una Unió més 
inclusiva, verda i digital, així com estudis i recerques sobre la situació en la qual es 
troben els joves a la Unió Europea. Així mateix, existeix l'opció de mobilitzar fons més 
enllà de 2022, amb la finalitat d'assegurar que la iniciativa tindrà un llegat durador.

Les activitats de l'Any Europeu de la Joventut estaran organitzades per les institucions 
designades en cada Estat membre, l'Institut de la Joventut (INJUVE) en el cas 
d'Espanya, juntament amb la Comissió i entitats de la societat civil, i seran 
supervisades pel Parlament Europeu.

La UE reconeix la importància del benestar, desenvolupament, implicació i participació 
dels joves en la societat. Al llarg del temps ha posat en marxa diferents programes i 
iniciatives per a ells: des del conegut programa d'intercanvi Erasmus, que va 
començar en 1987, a la recent Conferència sobre el Futur d'Europa, en la qual un terç 
dels participants tenen menys de 25 anys.

Aquest mateix any també es posarà en marxa el programa ÀNIMA [per les sigles Aim, 
Learn, Màster, Achieve (Aspirar, Aprendre, Dominar, Aconseguir)], que afavorirà la 
mobilitat transfronterera entre els joves amb discapacitat.

Segons dades estadístiques d'Eurostat:
-Un de cada sis persones a Europa té entre 15 i 29 anys, suposen el 16,9% del total 
de la població. A Espanya els joves entre 15 i 29 anys són el 15,2%.
-Un de cada tres joves va informar haver passat dos o més setmanes a l'estranger 
per treball, educació o formació en 2019 (període previ a la declaració de la pandèmia 
i les restriccions)
-El 75% té una visió positiva sobre la Unió Europea i la democràcia.

A Vilafranca del Penedès hi ha 6280 joves entre 15 i 29 anys segons dades del 
Programa d'Informació Estadística Local Hermes de la Diputació de Barcelona, sent un 
percentatge de joves que suposa el 16% de la població total.

Des del Servei de Joventut del nostre Ajuntament hi ha diferents serveis dirigits als 
joves (SIAJ, Espai Jove La Nau, programa PIDCES, Espai d'Escolta Emocional).

Aquest any Europeu de la Joventut, pot servir per a aconseguir més recursos per a les 
polítiques públiques municipals de joventut i desenvolupar noves propostes per als 
joves de la nostra ciutat. És una gran oportunitat per a promoure, secundar, animar i 
posar en relleu la importància i el potencial dels joves, el futur de la nostra societat i 
per a ajudar-los en les dificultats i oportunitats que se'ls plantegen en tots els àmbits 
de la vida: formació, ocupació, salut, sexualitat, emancipació, oci, etc.

Per tot això, el Grup Polític Municipal de Ciutadans a l'Ajuntament de Vilafranca del 
Penedès proposa al Ple l'adopció dels següents:
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ACORDS:

Primer.- Donar suport institucional per part de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès 
a la consideració de l'any 2022 com l'Any Europeu de la Joventut.

Segon.- Participar activament i realitzar activitats que s'emmarquin oficialment dins 
de l'Any Europeu de la Joventut a través de INJUVE la institució designada a Espanya, 
amb l'objectiu d'involucrar als joves de Vilafranca del Penedès.

Tercer.- Promocionar i difondre entre els ciutadans de Vilafranca l'Any Europeu de la 
Joventut i sobretot en els serveis del Departament de Joventut.

La present acta recull la versió en llengua castellana, que és la versió original 
presentada i la seva versió traduïda, que es fa servir per als diferents tràmits 
administratius.

El text de la moció recollida en aquesta acta reflecteix el redactat final, que recull les 
diferents esmenes aprovades respecte a la versió original que es va sotmetre a 
consideració del Ple.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 18 vots favorables (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 2 
abstencions (2 CUP).

INTERVENCIONS:

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que 2022 és l'Any Europeu de la Joventut, després 
de l'acord polític aconseguit el mes de desembre passat pel Parlament Europeu i el 
Consell. L'Any Europeu de la Joventut 2022 té com a objectiu recuperar perspectives 
positives per als joves europeus, els qui s'han vist afectats negativament per 
l'impacte de la pandèmia de COVID-19. La designació de 2022 com un any centrat en 
els joves significa augmentar els esforços per a integrar les prioritats de la joventut 
en àmbits polítics clau i en tots els nivells del procés de presa de decisions i es 
prestarà especial atenció als joves amb menys oportunitats, així com al tractament 
dels problemes de salut mental.

Durant l'Any Europeu de la Joventut s'impulsarà la participació dels joves en 
processos de consulta clau, com la Conferència sobre el Futur d'Europa, i en altres 
polítiques públiques tant a nivell comunitari com nacional i local. Entre altres 
activitats, s'organitzaran conferències, iniciatives per a fomentar la participació dels 
joves en els processos polítics, campanyes de conscienciació per a una Unió més 
inclusiva, verda i digital, així com estudis i recerques sobre la situació en la qual es 
troben els joves a la Unió Europea. Així mateix, existeix l'opció de mobilitzar fons més 
enllà de 2022, amb la finalitat d'assegurar que la iniciativa tindrà un llegat durador.
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Les activitats de l'Any Europeu de la Joventut estaran organitzades per les institucions 
designades en cada Estat membre, l'Institut de la Joventut (INJUVE) en el cas 
d'Espanya, juntament amb la Comissió i entitats de la societat civil, i seran 
supervisades pel Parlament Europeu.

La UE reconeix la importància del benestar, desenvolupament, implicació i participació 
dels joves en la societat. Al llarg del temps ha posat en marxa diferents programes i 
iniciatives per a ells: des del conegut programa d'intercanvi Erasmus, que va 
començar en 1987, a la recent Conferència sobre el Futur d'Europa, en la qual un terç 
dels participants tenen menys de 25 anys.

Aquest mateix any també es posarà en marxa el programa ÀNIMA que afavorirà la 
mobilitat transfronterera entre els joves amb discapacitat.

A Vilafranca del Penedès hi ha 6280 joves entre 15 i 29 anys segons dades del 
Programa d'Informació Estadística Local Hermes de la Diputació de Barcelona, sent un 
percentatge de joves que suposa el 16% de la població total.

Des del Servei de Joventut del nostre Ajuntament hi ha diferents serveis dirigits als 
joves (SIAJ, Espai Jove La Nau, programa PIDCES, Espai d'Escolta Emocional).

Aquest any Europeu de la Joventut, pot servir per a aconseguir més recursos per a les 
polítiques públiques municipals de joventut i desenvolupar noves propostes per als 
joves de la nostra ciutat. És una gran oportunitat per a promoure, secundar, animar i 
posar en relleu la importància i el potencial dels joves, el futur de la nostra societat i 
per a ajudar-los en les dificultats i oportunitats que se'ls plantegen en tots els àmbits 
de la vida: formació, ocupació, salut, sexualitat, emancipació, oci, etc.

Per tot això, el Grup Polític Municipal a l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès 
proposa al Ple l'adopció dels següents acords: Donar suport institucional per part de 
l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès a la consideració de l'any 2022 com l'Any 
Europeu de la Joventut. Participar activament i realitzar activitats que s'emmarquin 
oficialment dins de l'Any Europeu de la Joventut a través de l’Agència Catalana de la 
Joventut, l’INJUVE o la institució designada a Espanya, amb l'objectiu d'involucrar als 
joves de Vilafranca del Penedès.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta des de VeC estem d’acord amb l’esperit de 
la moció. 

L’Any Europeu de la Joventut pot ser una bona iniciativa i una oportunitat per a 
aconseguir mes recursos per a les polítiques públiques municipals de Joventut i 
desenvolupar noves propostes per als joves de la nostra ciutat.

Atès, però, que tant a la nostra vila a nivell local, com a nivell d’administracions 
catalanes superiors ja hi ha Serveis i Departaments orientats a desenvolupar 
polítiques per al jovent, creiem més adient que l’articulació per a una participació 
activa en aquest Programa es faci a través de les administracions catalanes des de 
tots els seus nivells.

Per això des de VeC  hem proposat modificar el punt 2:
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Segon.- Participar activament i realitzar activitats que s'emmarquin dins de l'Any 
Europeu de la Joventut a través de l'Agència catalana de la Joventut i del Instituto de 
la Juventud, amb l'objectiu de fomentar la participació dels joves de Vilafranca del 
Penedès.

El regidor del grup municipal de C’s ha acceptat l’esmena i és per això que votarem A 
FAVOR.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que s'abstindran i manifesta que el jovent no 
necessita actes de cara a la galeria sinó que necessita polítiques globals encarades a 
millorar les seves condicions de vida, Com poden ser afrontar problemes de salut 
mental en polítiques de Salut Pública, acabar amb la precariedad laboral que pateixen 
i fer de l'habitatge un dret garantint-ne el seu accés al 100%.

El Sr. Miquel Medialdea (PSC) agraeix al senyor Eladio la presentació de la moció i 
explicació dels serveis que ofereix a Unió Europea. Dintre dels serveis que ofereix la 
Regidoria de joventut a través del SIAJ hi ha l’assessoria en mobilitat internacional. 
Fa força anys que intenten treballar i estimular els joves en aquestes oportunitats, 
sobretot en el marc de la Unió Europea.

Abans de la pandèmia havien fet intercanvis juvenils que fèiem aquí a  l'Alberg de 
Vilafranca on venien joves de diferents llocs d'Europa per tal de conèixer Vilafranca i 
establir relacions amb altres joves d'aquí. Una vegada els efectes de la pandèmia han 
disminuït, Una de les assessories que volíem tornar impulsar és la de mobilitat 
internacional.

Quan el Parlament Europeu va proposar que l'any 2022 fos l'any Europeu de la 
joventut un dels temes que també volia treballar són les conseqüències de la 
pandèmia, que en bona part tots joves també han patit molt, també per exemple en 
temes psicològics i per això també s'ofereix des del SIAJ la nova assessoria d'escolta 
activa, Justament per treballar amb el joves aquesta proximitat davant de la incertesa 
de la època que ens toca viure i no fa falta afegir, amb una guerra que ningú 
s’esperava. 

La Agència Catalana de joventut la setmana passada va fer el congrés de Joventut de 
Catalunya, durant un cap de setmana es van reunir a Mataró, En què una de les línies 
de treball eren la situació dels joves després de la pandèmia i repensar el pla Nacional 
de Joventut de Catalunya.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que És evident que en aquests 2 anys de 
pandèmia un dels col·lectius més afectats ha estat el dels joves en una etapa en què 
les noves experiències i la socialització són vitals s'han vist obligats a quedar-se a 
casa i a més a més moltes vegades, s'han vist assenyalats i estigmatitzats, Factors 
que han convertit aquest col·lectiu en un dels col·lectius que té més problemes de 
salut mental derivats d’aquests dos anys de tancament.

No es pot deixar passar cap oportunitat de fomentar la seva participació en la 
societat. Avui el Parlament de Catalunya ha aprovat l'adhesió a l'any Europeu de la 
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joventut i en la resolució que l'aprovat s'insta als ajuntaments adoptar accions en 
aquest aspecte i per tot això, votaran a favor.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que des del servei de relacions 
internacionals aquest any acollirem, en un projecte europeu que s'anomena You too, 
joves europeus que servirà per enfortir els llaços amb Europa i a l'hora de treballar 
temes vinculats amb el medi ambient i també per fer-los participar i per donar la seva 
visió en tots aquests aspectes.

I des del Servei d'Educació cal dir que som la única ciutat que tenim tots els centres 
educatius de secundària en un projecte que es diu Excellence per enfortir l'orientació i 
trobar itineraris formatius, És una manera de oferir oportunitats i mirar de que ningú 
quedi enrere.

Tots aquests són projectes que es reforcen o que ja ens fa des de joventut, s’està 
treballant dia a dia, perquè la joventut no són la societat del futur si no que els joves 
són la societat d'ara i als que hem d’empoderar.

 
9. Exp. núm. 9/2022/1029 – MOCIÓ MILLORES EN EL TRANSPORT. Moció 

que presenta el grup municipal d’ERC en nom del Jovent Republicà i finalment 
també encapçalada per JxV, per reclamar el foment de millores en l’àmbit de 
Transport i afavorir la vertebració de la xarxa de Transport públic de la 
Vegueria Penedès.

En les últimes dècades, s’ha posat de manifest la necessitat urgent d’incentivar i 
fomentar l’existència d’una bona xarxa de transport públic a tot el territori i que 
connecti els principals pols socials. En el cas del nostre municipi, aquest territori 
particular és la vegueria del Penedès i el conjunt de comarques que la formen, 
l’Anoia, el Garraf, l’Alt Penedès i el Baix Penedès.

Malauradament, aquesta vertebració territorial necessària i urgent no existeix i això 
genera desigualtats i cronifica una mancança històrica del territori. Aquest fet 
impedeix a la ciutadania de la vegueria, sobretot al jovent, poder desenvolupar amb 
facilitat activitats laborals, d’oci o d’estudis i els força a desplaçar-se en un model 
precari i mediocre, o fent ús del transport privat.

El Jovent Republicà i Esquerra Republicana considerem urgent activar un model de 
canvi que pensi el territori i el doti d’unes infraestructures públiques bàsiques que 
resolguin la problemàtica exposada.

Per tot això, proposem l’aprovació dels següents acords al ple municipal:

PRIMER, sol·licitar al govern municipal que afavoreixi les millores del transport públic 
local així com la interconnexió amb la resta de municipis de la comarca.

SEGON, instar a l’Ajuntament a treballar conjuntament amb la delegació del Govern 
del Penedès, el consell comarcal, la Diputació de Barcelona i la Direcció General de 
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Transports per afavorir i aconseguir una vertebració eficient i amplia de la xarxa de 
transport públic de la vegueria Penedès.

TERCER, sol·licitar des de l’Ajuntament la creació d’un autobús que connecti les 
quatre capitals de comarca de la Vegueria Penedès: Vilafranca del Penedès, Vilanova 
i la Geltrú, el Vendrell i Igualada.

QUART, traslladar aquest acord del ple a la Direcció General de Transports de la 
Generalitat de Catalunya

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

El Sr. Pere Sàbat (ERC) agraeix als companys del Jovent republicà per representació 
d'aquesta Montse moció i manifesta que Parlar de mobilitat sobre transports públics 
O de sobre com millorar la vertebració del nostre territori és parlar de les 
oportunitats que hem de garantir que la gent que hi viu.

La mobilitat és un dels reptes més importants que tenim, pels dos grans àmbits que 
impliquen, ja sigui el tren parlant de les freqüències de rodalies, ja sigui amb les 
connexions amb Tarragona o amb el Vallès,  ja sigui la necessitat de tenir l'estació 
de regionals de Vilafranca. La importància de construir un front ampli territorial per 
tal de trobar solució al pas de mercaderies que ens saturarà la R4 i per tant, 
empitjorarà molt bones condicions de vida i oportunitat de milers de treballadors i 
estudiants del nostre territori. Front ampli que hem de compartir amb altres territoris 
com pot ser el Camp de Tarragona per trobar solucions aquest problema que implica 
el pas de mercaderies pel nostre territori I també la necessitat d'una vegada per 
totes d'assolir el cobriment de la via I acabar amb les esquerdes dels sorolls i les 
vibracions que pateixen centenars de veïns de la nostra ciutat

El tren No és l'única Via per avançar en transport públic i reducció del cotxe privat a 
les carreteres. Al Penedès tenim un territori que davant de la manca 
d'infraestructura ferroviària que la vertebri L'única opció és fer-ho des de la 
carretera. Per això el jovent republicà posa sobre la taula aquesta proposta, l'impuls 
d'un bus que connecti les quatre capitals de comarca de la vegueria. És una proposta 
raonada raonable  i no excessivament cara i compartida per molts altres grups.

És una proposta per vertebrar el Penedès. La vegueria és una realitat política i 
administrativa i ha de ser molt més. Si no posem opcions per fer-hi vida, per 
connectar-nos, per generar sinergies, no servirà de res tenir la vegueria, perquè el 
Penedès ha de ser un territori viu i per a que sigui un territori viu, el jovent ha de 
poder construir un futur en el seu territori i no ha d’haver de marxar a buscar les 
oportunitats fora, perquè no té una xarxa de vertebració que doni resposta a les 
seves necessitats.
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Repensar la mobilitat de les ciutats i del territori i el tren com a mitjà de futur, són 
els àmbits imprescindibles per poder avançar cap un Penedès connectat i viu.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el seu vot a favor i manifesta que sobre el primer 
punt de la part dispositiva de la moció, suposa que les millores que es sol·liciten és 
de freqüències i horaris del transport públic i en el punt tercer, li sembla molt bé que 
es demani la interconnexió de les capitals de comarca, però caldrà que la Generalitat 
doti pressupostàriament el servei. El cost ha de ser gran. Encomana a Esquerra, que 
està al Govern de la Generalitat que convenci al Departament de Transport per dotar 
pressupostàriament el servei.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta celebren que el grup municipal d’ERC 
plantegi la necessària millora en l’àmbit del transport públic a la nostra comarca.

I ho celebren perquè des d’ECP i des de VeC fa temps que hi venen treballant i han 
presentat propostes tant en aquest Ajuntament, com al CCAP i al Parlament.

- Han presentat a la Comissió de Polítiques Digitals i Territori del Parlament, una 
proposta de resolució per establir una xarxa de transport públic entre els centres 
sanitaris del CSAPG. Una proposta aigualida, quan a terminis i a partida 
pressupostària per a fer-la possible, pels grups parlamentaris Junts i ERC. La 
proposta va ser aprovada per unanimitat i  es traslladà a la Taula de Mobilitat del 
Penedès perquè realitzés els estudis i la propostes pertinents.

Aquesta proposta de resolució també va ser presentada pel grup comarcal ECG en 
forma de Moció al CCAP, el President del qual forma part de l’esmentada Taula de 
Mobilitat del Penedès, i també va ser aprovada per unanimitat.

- També s’ha presentat a la Comissió de Polítiques Digitals i Territori una PR per 
crear un metro-bus entre les capitals del Penedès. Es tracta d’una proposta per tal 
de millorar el transport públic entre les capitals de la vegueria. I es presenta en un 
moment en el qual el govern de la Generalitat està invertint més de 100 milions d’€ 
en ampliar la C-15, però res en millorar el transport públic per aquesta via.

Es calcula que cada dia fan servir la C-15 entre 15.000 i 26.000 vehicles, que 
transporten unes 15.000 persones (crec que aquesta dada està equivocada) i per 
tant creiem que invertir en transport públic es la millor mesura per beneficiar a més 
gent. 

Amb aquesta proposta de metro-bus circular entre les 4 capitals de comarca de la 
vegueria, el Penedès gaudiria d’un sistema públic de mobilitat sostenible que 
beneficiaria la immensa majoria de la població resident i contribuiria a reduir la 
petjada ecològica.

Es una proposta que incideix en les necessitats del territori, atès que la mobilitat s’ha 
construït de forma radial cap a Barcelona i no s’ha connectat l’interior de territoris 
com el Penedès. 

La inversió en transport públic no es només una manera de fer front a l’emergència 
climàtica sinó també una mesura de justícia social.
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Esperen que el grup d’ERC doni suport a aquesta proposta que presenten al 
Parlament, i que no passi el mateix que va passar amb la proposta de transport 
públic entre els centres sanitaris del CSAPG, proposta que la van aigualir JUNTS i 
ERC en els terminis d’execució i en la no assignació pressupostària per a la seva 
execució.

El seu govern és el que té la possibilitat de tirar-la endavant i esperem que vostès 
els motivin a fer-ho.

Per últim, els sorprèn que en aquesta moció que avui es presenta en aquest Ple, no 
es faci cap referencia -3er punt dels Acords- a la Taula de Mobilitat del Penedès, 
taula que es va crear per això i on vostès hi son representats.

Per tot això exposat, es evident que estan d’acord amb la moció que avui es 
presenta i hi votaran a favor. 

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia que votaran a favor i  manifesta que al nostre 
territori patim el mal endèmic del dèficit de transport públic tant a nivell local, com 
comarcal, com intercomarcal, com a nivell de la vegueria.

Cal solucionar d’una vegada per totes aquest problema i des de l’ajuntament ha 
d’arribar a acords amb altres municipis per presionar i trobar solucions per la millora 
del transport públic. Però aquesta feina no és només de l’ajuntament sinó també 
d’altres institucions, com per exemple la Delegació Territorial del Penedès, 
actualment en mans d’Esquerra i esperen que també li hagin fet arribar aquesta 
problemàtica.

En el moment de crisi climàtica i mediambiental actual es fa del tot necessari apostar 
per la mobilitat verda a través del transport públic col·lectiu per reduir les emissions 
provinents del combustible dels vehicles privats. 

Consideren essencials les diverses mesures que es proposen en la moció. A més a 
més, si es vol impulsar la Vegueria Penedès, cal fer-ho des de molts àmbits. I el 
transport públic ha de ser essencial. Promoure el transport públic també és 
promoure les relacions polítiques, les relacions socials i culturals amb la resta de 
municipis de les nostres comarques.

 El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que des del Govern veuen positiva la 
moció que treballa en dues línies: la de seguir avançant i acordar des de 
l’ajuntament les diferents iniciatives i projectes que estan més en les nostres mans i 
l’altra, la de seguir reclamant a les altres administracions el que es planteja en la 
moció.

Fa poc es va fer la jornada de l’Associació per la promoció del transport públic. Allí, 
tots aquests temes es van tornar a tractar i a insistir.

El Pla de mobilitat ja diu com des de l'ajuntament, en allò que depèn de nosaltres, 
hem de seguir apostant per la mobilitat sostenible, acompanyant-ho de pressupost i 
invertint en la connexió en bicicleta i peatonal de connexió cap a Les Cabanyes i ara 
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estem estudiant amb la Generalitat la possible connexió cap a La Granada. 
L’ajuntament pren la iniciativa i intenta captar la voluntat d’altres administracions.

Respecte al temes que ens obliguen a ser exigents amb altres administracions, estan 
d’acord en seguir treballant tots aquells temes que depenen de l’administració 
estatal per a que segueixin apostant pel tren i la millora d’infraestructures que poden 
millorar moltíssim per la connexió cap a Barcelona i cap a Tarragona.

I d’acord també en aconseguir la interconnexió de les capitals de la vegueria 
mitjançant transport públic i el seu finançament.

Anuncia el vot favorable.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que dona gust sentir parlar a tots els grups, 
perquè estan d’acord amb tot. La interconnexió entre totes les capitals de la vegueria 
la necessitarem. I remarca la possibilitat d’aconseguir assolir formar part de la xarxa 
de rodalies de Tarragona i la connexió directa cap al Vallès. En aquest darrer punt hi 
ha hagut un canvi substancial, que és que s’han tirat endavant les obres de 
remodelació de l’estació a fi d’allargar les vies mortes que eren curtes i no permetien 
que els trens fessin nit a Vilafranca i iniciessin el servei des de Vilafranca. Quan 
s’acabin aquestes obres la Generalitat haurà de negociar amb Renfe quin cànon 
haurà de pagar per a que els trens de rodalies Tarragona i cap al Vallès puguin tenir 
sortida cap a Vilafranca.

Sap que tots els grups a Vilafranca hi estan d’acord i caldrà que cada grup pressioni 
als seus per tal d’aconseguir les reivindicacions.

Finalment demana l'encapçalament de la moció pel seu grup.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) agraeix el posicionament favorable de tots els grups i 
manifesta que el grup municipal d’Esquerra està per defensar Vilafranca arreu. Si 
consideren una proposta positiva per Vilafranca la defensaran enfront d’on convingui.

10. Exp. núm. 10/2022/1029 – MOCIÓ CÀNON RESIDUS A CATALUNYA. 
Moció que presenta el grup municipal d’ERC en defensa del cànon de residus a 
Catalunya.

El context d’emergència climàtica, la convicció i compromís polític envers la lluita 
contra el canvi climàtic i les directives europees, obliguen a legislar per a portar a 
terme una bona gestió dels residus a Catalunya i a tot l’Estat Espanyol. No s’entendria 
d’una altra manera en plena crisi climàtica. En aquesta situació, el Congreso de los 
Diputados va aprovar el passat 23 de desembre de 2021 el Dictamen de la Comisión 
de Transición Ecológica y Reto Demográfico sobre el Proyecto de Ley de Residuos y 
Suelos Contaminados para una Economía Circular.

A Catalunya, amb aquest objectiu, fa dues dècades que es va crear un cànon sobre la 
disposició de residus com a mesura de fiscalitat ambiental. De fet es va crear un 
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cànon en l’àmbit dels residus municipals, un en l’àmbit dels residus de la construcció, 
i un en l’àmbit de residus industrials per fer-los més efectius i adequats al seu àmbit.

No es pot entendre l’èxit assolit en la recollida selectiva a Catalunya sense aquest 
instrument fiscal de caràcter finalista que ha aconseguit fins avui, amb una taxa 
relativament modesta, multiplicar el seu efecte incentivador per a complir amb la 
jerarquia de gestió de residus que impulsa la directiva i la normativa estatal de 
residus.

Els nivells de recollida selectiva actualment es situen al voltant del 46%, quan l’any 
2004, es situaven al voltant del 30%. A més, la progressió del cànon en els pròxims 
anys incentiva que els municipis i tot el sector productiu s’esforcin de forma explícita 
cap a la millora dels seus sistemes de recollida i de gestió de residus per a 
aconseguir, l’any 2035 un reciclatge del 65% dels residus municipals que es 
produeixin i que no vagi a disposició més del 10%.

De fet, el cànon sobre la disposició de residus municipals ha suposat una recaptació 
total de 647 milions d’euros, tot i que en tot el període de vigència entre el 2004 i el 
2021 ha anat modificant a l’alça l’import del tipus impositiu. El darrer exercici tancat, 
el 2020, ha suposat un ingrés de 82 milions d’euros, i s’estima que el 2021 s’arribarà 
a una recaptació superior als 90 milions d’euros. D’aquests, 170 milions d’euros han 
estat destinats al finançament d’infraestructures de gestió de residus municipals i tota 
la resta, és a dir més de 450 milions d’euros han anat destinats a equilibrar els costos 
de la gestió dels residus municipals d’acord amb la jerarquia de gestió, afavorint que 
la recollida selectiva dels residus municipals tingui un cost de gestió inferior al 
tractament de la fracció resta, i que aquesta sigui inferior al cost d’eliminació de la 
mateixa fracció resta.

Pel que fa al cànon de residus industrials s’han recaptat, durant el període de 
vigència, un total de 36.002.887 euros. I finalment, amb relació al cànon de residus 
de la construcció s’han recaptat un total de 33.879.913,12 euros. Aquesta ha estat 
retornada, completament, als sectors en forma de subvencions i actuacions 
específiques de manera que s’ha afavorit la prevenció de la generació i la valorització 
de residus, i també l’impuls de l’activitat econòmica.

S’entén, així, l’ampli consens a favor d’aquest cànon a Catalunya, ja que graven sobre 
l’activitat d’eliminació, considerant-se aquesta la via més efectiva per a la consecució 
dels objectius de la normativa de residus, tot incentivant un comportament més 
respectuós amb el medi ambient i impulsant mesures de minimització i de valorització 
material dels residus. També pel model de retorn dels fons recaptats que ha donat 
impuls a la jerarquia de gestió de residus i el finançament de les infraestructures de 
gestió de residus.

Tal com està plantejada la “Ley de Residuos y Suelos Contaminados para una 
Economía Circular”, posa en risc el model d’èxit català, ja que l’impost estatal 
proposat no té actualment la mateixa concepció que el català, en primer lloc, per no 
tenir un caràcter finalista, en segon lloc perquè,
 
en el cas de Catalunya, suposa retrocedir un camí ja recorregut. Aquest fet pot tenir 
uns efectes desincentivadors per al món local, també la industria i l’àmbit de la 
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construcció, de manera que s’aturi la progressió de creixement per assolir els 
objectius de la Unió Europea en matèria de reciclatge i estalvi del dipòsit de residus. 
El mateix efecte pot tenir a la indústria i a la construcció.

Cal tenir en compte a més, que l’actual planificació de Catalunya té en consideració la 
previsió d’ingressos del cànon de la disposició de residus per poder executar les 
diferents actuacions programades. Per tant, la modificació de l’actual cànon produiria 
importants afectacions a la capacitat de polítiques de gestió de residus a Catalunya.

Considerem prioritari i obligatori continuar treballant per incrementar la recollida 
selectiva i defensar l’actual sistema de cànon de disposició de residus de Catalunya, i 
demanem als grups polítics al Congrés i Senat que no donin suport a la llei en actual 
debat parlamentari,

Per tots aquests motius, el grup municipal d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de 
Vilafranca proposa l’adopció dels següents ACORDS:

PRIMER.- L’Ajuntament de Vilafranca dona suport al cànon de residus de Catalunya i 
es suma al manifest impulsat per diferents institucions, entitats i personalitats en la 
seva defensa.

SEGON.- L’Ajuntament de Vilafranca demana que es modifiqui l’articulat de la Ley de 
Residuos y Suelos Contaminados para una Economía Circular per tal que els cànons 
establerts a l’esmentada Ley només s’apliquin a aquelles comunitats que no disposin 
d’un impost amb les mateixes característiques, així com es blindi el cànon català tal 
com es coneix fins ara, un model de fiscalitat ambiental pioner, òptim i positiu, nascut 
de gran consens polític i social a Catalunya.

TERCER.- De no ser així, demana als grups parlamentaris que votin en contra de la 
seva aprovació al Congrés de Diputats i al Senat.

QUART.- Que l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès es compromet a continuar 
donant suport als programes de reciclatge, reducció i reutilització al seu municipi, així 
com a l’aplicació de l’economia circular.

CINQUÈ.- L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès es compromet a donar suport a 
l’Agència de Residus de Catalunya en l’aplicació del cànon de disposició de residus, i a 
la defensa d’aquesta mesura fiscal.

SISÈ.- Donar trasllat d’aquest acord a l’Agència de Residus de Catalunya, al 
Departament d'Acció Climàtica Alimentació i Agenda Rural, als grups parlamentaris 
catalans al Congreso i Senat i al Ministerio de Transición Ecológica y el Reto 
Demográfico.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 18 vots favorables (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 2 CUP), 1 vot en 
contra (1 C’s) i 1 abstenció (1 VeC)  .
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INTERVENCIONS:

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que l’Estat amenaça un cànon propi de la 
Generalitat de fa més de dues dècades mitjançant una llei estatal. Cal avançar en 
sostenibilitat i en la lluita contra el canvi climàtic, però Catalunya fa temps que estava 
avançant en fiscalitat ambiental.

El cànon de residus és un impost ecològic que grava la disposició al rebuig dels 
residus municipals, De la construcció i els residus industrials. És una eina de fiscalitat 
ambiental pionera de caràcter finalista  els recursos recaptats es reinverteixen per 
tractar el residus. És clau en la lluita contra el canvi climàtic i la transformació verda. 
El cànon és fruit d’un ampli consens polític i social a Catalunya, molts pressupostos 
municipal depenen d’aquest cànon. El cànon de residus ha permès invertir més de 
250 milions d’euros en plantes de compostatge, 121 milions en recollida orgànica i 47 
milions en deixalleries.

El nou impost que pretén fixar la Ley de residuos del Gobierno del PSOE i Podemos, 
deixa sense efecte aquest cànon. El nou impost que s’està tramitant, no mantindrà el 
caràcter finalista, no revertirà directament dins de l’ecosistema i no afavorirà a 
l’economia circular.

Un cop més la llei espanyola centralitza i penalitza Catalunya que si que havia fet els 
deures.

No accepten l’esmena proposada per Vilafranca en Comú perquè encara s’està 
negociant a Les Corts Generals.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia que votarà en contra i manifesta que de tota la 
moció, només està d’acord en el punt quart. 

La potestat tributària la té el Govern d’Espanya i no pot estar condicionada per cap 
Comunitat Autònoma. Ja existeixen mencanismes de compensació per als casos en 
que existeixi algun impost previ. 

El problema és l’afany recaptatori del Govern de la Generalitat, que mai té suficient i 
esgota la societat d’impostos. Mentre en altres comunitats s’eliminen impostos, aquí 
cada dia hi ha més impostos. La gent no pot pagar més impostos.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que Vilafranca en Comú està d’acord en 
defensar la competència de la Generalitat de Catalunya en la gestió del cànon de 
residus i en l’ús actual que se’n fa. Però no compartim el to, ni les demandes que es 
formulen en aquesta moció.

La “Ley de residus y Suelos Contaminados para una Economía Circular” va ser una 
proposta del grup d’En Comú Podem i dels grups ecologistes, i en un primer moment 
va tenir el suport d’ERC. 
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És una llei positiva i que significa un avanç considerable respecte de la situació actual, 
si bé és cert que l’actual redactat és insuficient quan a garantir la continuïtat de les 
CCAA que ja estan gestionant aquest cànon.

En qualsevol cas, des del govern, i a proposta d’ECP, s’ha fet arribar a la resta de 
grups una esmena, en forma de disposició transitòria, que permetria superar 
satisfactòriament aquest escull al Senat: 

Las comunidades autónomas que a la entrada en vigor de esta Ley tengan establecido 
un impuesto propio sobre el depósito de residuos en vertederos, la incineración y la 
consideración de residuos, podrán mantener la gestión, liquidación, recaudación e 
inspección en tanto se establecen los acuerdos necesarios. 

Se entenderá que las comunidades autónomas tienen establecido un impuesto propio, 
siempre y cuando haya identidad en el hecho imponible, se apliquen como mínimo las 
mismas exenciones y el importe de la cuota no sea inferior a lo previsto en el artículo 
93.1, sin perjuicio de la facultad futura de incrementar el tipo impositivo prevista en 
el artículo 93.2. y de establecer figuras impositivas para supuestos no contemplados 
en esta Ley, en ejercicio de sus competencias estatutarias. 

Entenen que amb aquesta esmena la Generalitat conserva la gestió del cànon de 
residus, en tant s’estableixen els acords definitius que el projecte de llei ja preveu per 
cedir a la gestió de la Generalitat.
 
Amb la proposta de transacció d'una disposició transitòria s'arregla, doncs el projecte 
de llei, ja preveu:

1) Que el producte del cànon va 100 % a les CCAA on es recapta.
2) Les actuacions que es graven amb el cànon; abocadors, incineració, etc., són els 
mateixos -i en algun cas complementaris- dels que tenim a la llei catalana
3) Es permet que les CCAA puguin incrementar el import dels cànons, pel damunt del 
que marca la nova llei que seran la base mínima
4) Que s'establiran acords entre l'Estat i les CCAA per cedir les actuacions de 
recaptació, inspecció, sanció...etc.

Per això la seva proposta de disposició transitòria salva el tema doncs permet a la 
Generalitat continuar gestionant 100 % el cànon...i a més complementar-lo si cal amb 
noves figures impositives ambientals, sense necessitat d'esperar a que es faci el 
conveni previst entre Estat-Generalitat.

Per tot plegat, no poden votar a favor d’aquesta Moció tal i com està redactada 
malgrat compartir l’objectiu. Per aquest motiu han proposat a les companyes i 
companyes d’Esquerra una nova redacció dels punts 2n i 3r:

SEGON.- L'Ajuntament de Vilafranca demana que s’afegeixi a l’articulat de la Ley de 
Residuos y Suelos Contaminados para una Economia Circular, una disposició 
transitòria que garanteixi que la Generalitat de Catalunya seguir gestionant el cànon 
català de residus com ho ha vingut fent fins ara, entès com a model de fiscalitat 
ambiental pioner, òptim i positiu, nascut de gran consens polític i social a Catalunya.
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TERCER.- L’Ajuntament de Vilafranca demana als grups parlamentaris que votin a 
favor d’incloure la disposició addicional del punt anterior durant la seva tramitació al 
Congres de Diputats i al Senat.

Atès que les companyes d’ERC no han acceptat el nou redactat dels punts 2 i 3, des 
del grup municipal de Vilafranca en Comú s’abstindran.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que són molt conscients de crisi climàtica que 
vivim i sempre han defensat la importància del medi ambient com una eina més de 
transformació social. Van signar el manifest en defensa del cànon de la disposició de 
residus de Catalunya. Per tant, anuncia el vot favorable.

A Catalunya ja fa dues dècades que es va apostar per la creació d’un cànon com a 
mesura de fiscalitat ambiental. Per tant, no es tracta d’oposar-se a la creació d’un 
impost espanyol, sinó de demanar que es deixi fora a les comunitats que ja tenen una 
eina fiscal per aquest concepte.

Donaran suport a qualsevol iniciativa que suposi apropar-se al residu zero, però cal 
que la Ley de residuos y suelos contaminados blindi el canon català.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que parla en nom del Govern i que queda molt clar 
el compromís en afavorir tots aquells aspectes que van en favor del medi ambient i 
també en la reducció de residus.

Un dels objectius del cànon de residus és intentar que la gent recicli més perquè si 
no, el rebut de la brossa li pujarà més.

Estan d’acord en que es faci una llei espanyola. El que no pot ser és el turisme de 
residus que s’està produint actualment. Hi ha zones de Lleida que porten els residus a 
Aragó perquè allà no paguen cànon i aquí si. Això és el que cal evitar.

El cànon de residus és un impost finalista. La gent que paga el cànon de residus, al 
igual que passa amb el cànon de l’aigua, paga per tal de tenir una millora del servei. 
En aquest cas es tradueix en tenir deixalleries, que antigament n’hi havia molt poques 
i que per molts ajuntaments petits era una dificultat molt gran poder-les construir. O 
el cànon de l’aigua, que ens permet tenir depuradores que fins fa poc no teníem, amb 
reducció d’abocaments a rieres, millora de depuradores grans i també de petites…, És 
evident que el medi ambient agraeix moltíssim tot allò que s’està fent gràcies als 
cànons.

 Votaran a favor de la moció entenen que s’arribarà a esmenes en el redactat final de 
la llei. Hi ha voluntat de buscar solucions.

11. Exp. núm. 11/2022/1029 – MOCIÓ SUPORT COMUNITAT EDUCATIVA 
Moció que presenta el grup municipal de la CUP de suport a la comunitat 
educativa i a les seves reivindicacions.
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Atès que els darrers anys de pandèmia, amb protocols canviants i molta improvisació 
per part de les autoritats educatives, ha posat en evidència la gran mancança de 
recursos en educació, però per altre banda ha mostrat l’elevat compromís, 
professionalitat i capacitat d’adaptació del sector docent per aportar als nostres fills i 
filles un bri de normalitat en un context que no havíem imaginat.

Atès que encara no s’han revertit les retallades en educació des de la crisi del 2008.

Atès que actualment s'inverteix únicament el 3,6 % del PIB en educació, lluny del 
4,2% del conjunt de l'Estat, del 4,6% de la UE o el 6% que recomana la Unesco.

Atès que la Llei d'educació Catalana va establir el 2009 que s'ha d'invertir el 6% del 
PIB en educació.

Atès que un elevat nombre d’alumnes per aula repercuteix directament en l’atenció 
personalitzada de l’alumnat i posa en perill una educació inclusiva i de qualitat.

Atès el rebuig que ha generat en la comunitat educativa l’esborrany del nou 
currículum, plantejat sense la participació del professorat, a mig curs i sense temps 
de preparar-ho.

Atès que la LOMLOE ja recull des de fa més d'un any el pas al nivell A1 (cos de 
secundària) de tot el professorat tècnic de formació professional amb titulació 
universitària, però continuen cobrant per sota de la resta de professionals del sector.

Atès l’alt percentatge d’interinitat en educació, amb unes oportunitats d'accés a la 
funció pública que han estat molt irregulars i insuficients al llarg dels anys.

Atès que el Departament d’ensenyament ha mostrat la intenció de deixar a 
l'autonomia dels centres l'organització i tractament de les llengües, deixant 
desemparats els centres educatius dels efectes de la sentència del 25% en castellà, 
posant així en qüestió el nostre model d’immersió lingüística.

Atès que l’educació és un dels grans pilars de la nostra societat.

Sol·licitem que el Ple de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès adopti els següents 
acords:

PRIMER: El Ple de l'Ajuntament dona suport a la comunitat educativa en les seves 
reivindicacions per tal de seguir millorant el nostre sistema educatiu i les condicions 
laborals dels treballadors i treballadores, i per l'aplicació de la Llei d'Educació de 
Catalunya.

SEGON: Instar des d’aquest Ajuntament al Govern de la Generalitat al compliment de 
la llei d’educació catalana que demana la inversió, com a mínim, del 6% del PIB en 
educació.

TERCER: Instar des d’aquest Ajuntament al Departament d’Educació i al Govern de la 
Generalitat la reversió de totes les retallades en el sector educatiu des de la crisi del 
2008.
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QUART: Instar de d’aquest Ajuntament al departament d’Educació a un procés de 
debat i treball conjunt amb els professionals docents en l’elaboració del nou 
currículum a totes les etapes educatives.

CINQUÈ: Instar des d’aquest Ajuntament al departament d’Educació avançar en la 
gratuïtat dels centres del sistema educatiu de Catalunya i com a conseqüència a 
reduir les ràtios en totes les etapes educatives.

SISÈ: Instar des d’aquest Ajuntament al Departament d’Educació i al Govern de la 
Generalitat l’equiparació salarial per al professorat de Formació Professional.

SETÈ: Instar des d’aquest Ajuntament al Departament d’Educació i al Govern de la 
Generalitat a l’estabilització del personal interí.

VUITÈ: Instar des d’aquest Ajuntament al Departament d’Educació i al Govern de la 
Generalitat a assumir la responsabilitat en la defensa de la immersió lingüística i 
donar cobertura legal a tot el personal dels centres.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 19 vots favorables (7 JxV, 4 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i 1 
vot en contra (1 C’s).

INTERVENCIONS:

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el text ha estat lleugerament esmenat a 
proposta de JxV, cosa que ha estat comunicada per correu electrònic.

Des de la CUP donen tot el seu suport a les vagues de la setmana passada de tot el 
sector de l’ensenyament i de la propera. Davant de la unanimitat del posicionament 
dels sindicats, demanen al conseller d’Educació que reaccioni i dialogui. Que el Govern 
escolti una comunitat educativa menystinguda i cansada de treballar amb uns 
recursos força per sota dels desitjats.

Cal escoltar-los en favor d’una educació pública que esdevingui universal, en català, 
gratuïta inclusiva i que garanteixi plenament el dret a l’educació dels infants i els 
adolescents així com els drets dels treballadors i treballadores de l’ensenyament.

Durant les tres primeres jornades de vaga, alguns mitjans no han exposat clarament 
els motius que han portat a la comunitat educativa a dir prou. Alguns d’aquests són: 
es calcula que hi ha un 40 % del professorat en règim d’interinatge i per tant moltes 
persones no tenen un lloc fix. El més probable és que els mesos de juliol i agost els 
passis engreixant les llistes de l’atur. El professorat tècnic de formació professional, 
amb titulació universitària cobra per sota de la resta de professionals, sense cap 
aparent explicació.
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Hem de començar a ser conscients que l’educació és un dels pilars bàsics de la 
societat i l’hem d’entendre com a tal. Tenim un Govern i una Conselleria incapaços de 
defensar un model lingüístic. Si l’aposta és clara, no es pot passar la pilota del 
tractament de les llengües als centres educatius deixant sols a docents i equips 
directius en aquest embat contra la llengua. Cal que el Govern faci un pas endavant 
en el desplegament del nostre model d’immersió lingüística.

Des de la crisi del 2008, les retallades en educació no s’han revertit i això repercuteix 
directament en l’atenció personalitzada de l’alumnat i posa en perill l’educació 
inclusiva i de qualitat.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que la moció estava bé fins al punt vuitè. Si hi ha 
una sentència del Tribunal Suprem que s’ha de complir, es pregunta si donar 
cobertura legal és per no complir la sentència.

Demana una votació per punts perquè el punt vuitè no el pot aprovar.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que el passat 10 de febrer el Departament 
d’Educació anunciava, de manera unilateral, la reorganització del calendari escolar. 
Anunci acompanyat d’una ordre per regular aquests nous horaris. Aquest anunci, tant 
pel fons com per la forma, ha portat els sindicats d’Educació de manera unitària al 
carrer.

Aquest anunci ha vingut en un moment en el qual es necessària la màxima estabilitat 
i tranquil·litat en el sector, ja que després de dos anys de pandèmia amb la dinàmica 
escolar interrompuda a cada moment, aquest curs representava el retorn a la 
normalitat, una normalitat que totes i tots necessitem, però en especial els nens i 
nenes.

La primera consideració que volen remarcar és la manca de diàleg i d’acord entre el 
Departament d’Educació i la comunitat educativa, els agents socials i sindicals, les 
famílies i el mon local. No s’ha creat cap espai participatiu per debatre sobre aquesta 
qüestió. Alhora, tampoc s’ha debatut aquest canvi estructural en el si del Consell 
Escolar de Catalunya ni a la Mesa Sectorial d’Educació. Un fet que considerem greu i 
que hauria de suposar tirar enrere la futura ordre fins que no hi hagi un acord entre 
els agents anteriorment esmentats.

No coincideixen en que la modificació horària proposada beneficiï la conciliació laboral 
i familiar. Si bé és cert que s’iniciarà el curs una setmana abans, la reforma 
proposada no augmenta les hores lectives i en canvi redueix la jornada el primer mes 
escolar. 
Veuen molts dubtes sobre l’horari de menjador escolar, sobre la possibilitat de 
carregar la cura dels infants i adolescents en mans de familiars propers, i creuen que 
es una aplicació encoberta d’una reforma horària que no ha assolit el consens de la 
Comunitat Educativa ni del món local. Alhora, aquesta reducció horària afectarà de 
manera directa les activitats extraescolars que obligarà al seu increment per part dels 
ajuntaments. Tot i que l’ordre explicita l’obligatorietat d’obertura dels centres 
educatius fins les 16h el mes de setembre, aquesta obligatorietat no va acompanyada 
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de nous recursos econòmics. Un fet que pot acabar recaient en un increment de 
despesa per part dels ens locals.

Per últim, creuen que l’aplicació d’aquesta ordre pot generar encara més diferències 
entre l’escola pública i l’escola concertada. Es imprescindible que no es generin més 
diferències entre models educatius a Catalunya i que aquesta reforma horària no 
acabi condicionant les famílies alhora d’escollir centres educatius.

Per tot això, des de VeC donem suport a aquesta moció i hi votarem A FAVOR.

 El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que el grup municipal socialista dona suport a 
totes les reivindicacions del món educatiu.

Fa anys que la comunitat educativa està sent desatesa i mancada de directrius clares 
des d’un punt de vista organitzatiu i curricular. Fa anys que des del Departament 
d’Educació es donen pals de cec en tot el que representa la planificació educativa i els 
recursos humans, Ha arribat un punt en que els col·lectius docents han dit prou i 
s’han mobilitzat. El tema no va de calendari escolar, aquest només ha estat la gota 
que ha fet vessar el got. Cal una política educativa de país, no impositiva; basada en 
la confiança mútua, sense retallades, inclusiva, que sigui capaç de retornar la dignitat 
a les aules. 

El tema tampoc va de vacances, sinó que va de mancances, de revertir les retallades, 
de dialogar i de restaurar la capacitat negociadora. Cal apostar pel diàleg i la 
concertació social. Cal més inversió pública. Ni més ni menys que la que contempla la 
LEC.

És precís iniciar un debat sobre el currículum i no implantar-ne cap sense que s’hagi 
arribat a un acord. És el moment de reduir les ràtios a les aules per poder fer una 
millor atenció.

La comunitat educativa ha perdut la confiança en el conseller Gonzàlez. Cal un gir 
dels responsables de la Conselleria pel que fa a les formes de connectar amb el món 
educatiu real. Cal escoltar les seves propostes i demandes, cal escoltar el Consell 
Escolar de Catalunya. I si aquest gir no es possible, no queda més remei que 
plantejar el relleu de qui està al capdavant del Departament.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que la vaga de docents és fruit d’un 
malestar existent des de fa anys. Les causes són moltes.

En primer lloc la successió de lleis educatives: 1980, 1085, 1990, 1995, 2002, 2006, 
2013 i 2020. Vuit reformes educatives des del règim del 78 i cap feta escoltant el 
professorat. Totes fetes des dels despatxos per uns buròcrates que probablement no 
resistirien  ni deu segons dins d’una aula amb 25 o 30 infants o adolescents. Totes 
elles fetes doncs, amb desconeixement de la realitat dins de les aules, creant i 
descreant matèries de manera absolutament frívola. Cadascuna per treure de l’escola 
pública cada cop més, la tasca de formar ciutadanes crítics i convertir-la en una 
formadora de mà d’obra dòcil i barata.
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En segon lloc, les ràtios disparades. La clau de la qualitat passa per una quantitat 
d’alumnat per aula com més baixa millor. Els docents estan cansats de començar el 
curs amb ràtios que ja freguen el màxim permès per la llei i d’anar patint increments 
de ràtio a mesura que s’incorpora al centre la matrícula viva, Això arriba a ràtios de 
33 alumnes per aula a l’ESO o batxillerat amb 35 o més alumnes per aula. Amb 
aquestes ràtios, qualsevol pretensió d’atendre la diversitat és pura entel·lèquia. La 
solució és clara: més plantilla, més pressupost.

En tercer llarg van arribar les retallades del Govern de la Generalitat arran de la crisi 
de 2008, que va significar pèrdua del poder adquisitiu del professorat i un augment 
de la càrrega lectiva dels docents. Cap d’aquestes retallades ha revertit tot i que 
existeix el compromís del Departament d’Educació de fer-ho.

En quart lloc, l’escassa estabilitat de les plantilles. és un factor important de malestar 
del professorat. Un 42% dels docents de les escoles i instituts públics de Catalunya 
són interins. A Vilafranca aquesta mitjana es sobrepassa amb escreix a més d’un 
centre. A l’estat, la mitjana de docents interins és del 27%. Sense plantilles estables 
es fa molt difícil planificar el curs.

En cinquè lloc, el Decret de plantilles de 2014, que va introduir criteris propis de 
l’empresa privada en la gestió de centres públics, va permetre als directors de centre 
decidir sobre la continuïtat o no del personal interí, en pràctiques o en comissió de 
serveis, I també va permetre decidir places amb perfils professionals, en que les 
direccions poden decidir mitjançant una simple entrevista. El Decret de plantilles, a 
l'entendre de molts membres de la comunitat docent, va ser l’estocada final a un dels 
pilars de l’escola pública, que són els claustres democràtics i participatius.

En sisè lloc, la pandèmia va acabar de tensar al professorat, ja que va forçar als 
docents a una ràpida readaptació amb la immensa feina de reprogramar unes classes 
planificades per ser presencials. Les places telemàtiques es van impartir amb 
equipaments que gairebé sempre anaven a càrrec dels docents i els horaris van petar. 
Són molts els casos dels docents que van passar a estar disponibles les 24 hores del 
dia.

En darrer lloc, arriben els nous currículums i els canvis en el calendari escolar. Uns 
currículums, elaborats sense consultar els docents i que pretenen, una vegada més, 
camuflar el fracàs escolar amb eufemismes i suprimint el professor especialista en 
secundària, obligant a impartir com a mínim, dues especialitats professionals i 
intenten eliminar matèries com la filosofia, redueixen la càrrega lectiva de les 
llengües i atorguen una bossa d’hores per tal que els centres facin el que considerin 
més oportú.

El seu grup pensa que el Departament farà feina en la bona direcció, però per 
descomptat, votaran a favor de la proposta i donen ple suport a la reivindicació dels 
docents a Catalunya.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que no cal afegir gaire cosa més i és 
evident de que hi ha un descontentament general en tota la comunitat educativa. 
Poden dir totes les lleis espanyoles que vulguin, però la principal reivindicació és 
poder fer efectiva aquesta llei del sistema educatiu de Catalunya que ve del 2009. La 
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Llei preveu moltes de les reivindicacions que s’estan dient i que no s’estan duent a 
terme.

S’ha obviat al Consell Escolar de Catalunya mantenint-lo al marge. Des del 10 de 
febrer, fins i tot el president va menystenir al conseller d’Educació. En el Consell 
Escolar de Catalunya, ha aconseguit generar consens en contra de la proposta. 
Veníem d’una època molt convulsa i difícil per les direccions dels centres i tota la 
comunitat educativa, podia expressar la voluntat d’avançar l’inici del curs i de tots 
aquests canvis que vol fer, però han mancat les formes i l’autocrítica, ha mancat 
consens. Ara cal una època per tornar a generar confiança que ara s’ha vist trencada.

En ple debat del Consell Escolar de Catalunya, va enviar una carta als docents sobre 
aquestes qüestions que s’estan debatent encara ara. S’està debatent però el 
Departament no escolta.

Per tant, al costat de la comunitat educativa. Es necessita temps per poder escoltar a 
tothom, per poder implicar a tothom. No es poden obviar als municipis. Hi ha una 
implicació pressupostària pels municipis molt alta i no se’ls pot menystenir. Des del 
món local sempre s’ha fet palès que s’està al costat del Govern, però de vegades et 
deixen sense eines per poder fer efectiva aquesta voluntat.

La Sra. Maria Ramon (CUP) agraeix el suport de tots els grups que hi votaran a favor i 
que els companys d’Esquerra, que el Departament és seu i poder haurien de fer 
arribar més amunt el malestar que han descrit.

I dir a C’s que en altres moments històrics, la nostra llengua ha estat perseguida i va 
sobreviure gràcies a la desobediència i per la voluntat dels parlants i que la 
defensaran les vegades que faci falta i que així ho faran demà.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que és un tema molt important per al país, que 
caldrà reconèixer errors, perquè si tens tot un col·lectiu en contra, és que alguna cosa 
no s’ha fet bé. És qüestió de que hi hagi un replanteig per a que hi hagi un acord.

12. Exp. núm. 12/2022/1029 – MOCIÓ GRATUÏTAT DE L’ESCOLA BRESSOL 
Moció que presenta el grup municipal de VeC per reclamar a la Generalitat de 
Catalunya que garanteixi la gratuïtat de l’Escola Bressol de 2 anys.

El Parlament de Catalunya va aprovar la Llei 5/2004 que a través d’una iniciativa 
legislativa popular creava 30.000 noves places d’Escola Bressol de titularitat pública. 
Aquesta llei tenia la intenció de fer un primer pas cap a una oferta pública ajustada a 
la demanda real i reforçar la idea que l’educació en la petita infància, entre el 
naixement i els 3 anys era clau pel bon desenvolupament de les persones.

A la pròpia Llei d’Educació (article 56) es reconeix les escoles bressol o llars d’infants 
com a part de l’educació Infantil amb un objectiu molt clar: “el desenvolupament 
global de les capacitats dels infants durant els primers anys de vida, a l’inici del 
procés d’aprenentatge, i ha de prevenir i compensar els efectes discriminadors de les 
desigualtats d’origen social, econòmic o cultural.”
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El Departament d’Educació va elaborar el Mapa de 0-3, tenint en compte la 
complexitat i les característiques de cada municipi, i va establir les fórmules de 
finançament per als ajuntaments per tal de facilitar la creació i el manteniment de les 
places previstes a la Llei. Això va permetre incrementar l’oferta pública de places 
educatives de 0 a 3 anys. En aquest sentit, el 19 de novembre de 2010 es va signar 
un Acord Marc entre la Generalitat de Catalunya, la FMC i l’ACM, referent al 
finançament del sosteniment de les places públiques de les llars d’infants de titularitat 
de les corporacions locals i s’establia una aportació de la Generalitat de 1.800€ per 
alumne per al curs 2010-2011. L’acord preveia que el cost de les Escoles Bressol 
Municipals es cobriria de manera similar entre les famílies, els ajuntaments i el 
Departament d’Educació. Per la qual cosa 1/3 del cost havia d’estar finançat per la 
Generalitat: 1.800€. Segons aquests acords la Generalitat havia de finançar amb 
1.800€ el curs 2011/12. No ho va fer i es va plantejar anar passant de 1.800€ a 
1.600€ fins a 1.300€, i el 2012 es va amenaçar amb 1.000€ per acabar en els 875€. 
A partir del curs 2012/2013 el sosteniment de les Escoles Bressol Municipals passa a 
ser una suplència espontània de les Diputacions, en especial la de Barcelona.

El Ple de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès del 23 de gener de 2018 va aprovar 
per unanimitat una moció del grup municipal de Vilafranca en Comú pe reclamar a la 
Generalitat de Catalunya els ajuts pendents de les llars d’infants municipal i que, en 
aquells moments era de 1.446.900€.

L’any 2019 Save the Children va publicar un informe en el qual concloïa que l’etapa 0-
3 a Catalunya era cada cop més classista, ja que només el 38,4% dels infants 
catalans de 0 a 2 anys estaven escolaritzats. I afegia que el cost, la burocràcia, la 
rigidesa organitzativa i el component cultural eren les barreres que impedien l’accés 
al primer cicle d’infantil a la petita infància d’entorns més vulnerables i advocava per 
la tarifació social, cosa que ja es fa a la nostra vila.

En el debat de la seva investidura el President de la Generalitat de Catalunya, Pere 
Aragonès, es va comprometre a impulsar la gratuïtat de l’educació dels zero als tres 
anys. I en el Debat de Política General celebrat a finals de setembre de 2021 va 
anunciar: “A partir del proper curs, el darrer curs de l’escola bressol, el que 
anomenem P2, serà gratuït. Aquesta serà la primera fase del procés de gratuïtat de 
l’escola bressol, que ens ha de permetre avançar cap a una equitat en l’accés a 
l’educació, fer un salt endavant en la igualtat d’oportunitats i construir-la des del 
principi de la vida, des de la infància.”

El dia abans, en la seva compareixença en la Comissió d’Educació del Parlament, el 
conseller Josep Gonzàlez-Cambray havia explicat que, en el cas de les escoles bressol 
públiques (924 de titularitat municipal i 42 del Departament d’Educació), el 
Departament assumiria el terç del cost que actualment paguen les famílies a partir del 
curs 2022-2023.

Aquest compromís, però, no està arribant i avui encara hi ha negociacions obertes 
entre la Generalitat de Catalunya i les entitats municipalistes catalanes. Des de 
l’àmbit municipal hi ha molts dubtes de com es concretarà aquesta mesura, ja que, 
en principi, hi ha una partida de 90 milions d'euros en els pressupostos i és desconeix 
encara el destí dels 100 milions dels fons europeus que gestiona la Generalitat per a 
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la creació de noves places de 0-3. Si l'opció és invertir en obrir línies de P2 (anomenat 
ara I2) en escoles d'infantil i primària, com han fet altres autonomies, o es mantindrà 
el model català d'escoles bressol. 

Entre altres qüestions pendents a debatre a la Comissió mixta, s’ha de concretar el 
cost de la plaça i si es crearà un mapa amb les necessitats d'escolarització catalanes, 
per això, des del municipalisme, s’ha demanat un acord marc que doni seguretat 
econòmica i jurídica. El cost real de cada plaça és una qüestió a debat perquè tothom 
és conscient que els 4.800€ per plaça fixats fa 18 anys, avui no és suficient i els 
ajuntaments han d’entomar la diferència (manteniment, personal addicional, neteja, 
menjador,  ....). Les 42 escoles bressol que depenen directament de la Generalitat de 
Catalunya tenen un cost aproximat de 7.000 euros i les de l'Ajuntament de Barcelona 
de 7.800. I els cost mínim mitjà anual d’una plaça bressol en 55 municipis barcelonins 
és de 6.000, segons un estudi de la Diputació de Barcelona.

Davant d’aquesta situació, el grup municipal de Vilafranca en Comú proposa al Ple de 
l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès l’adopció dels següents 

Acords:

1.- Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya a la signatura d’un Acord Marc 
amb els Ajuntaments catalans, mitjançant la Federació de Municipi de Catalunya i 
l’Associació de Municipis de Catalunya que faci viable l’aplicació del compromís de la 
gratuïtat del tercer curs (P2/I2) de les escoles bressol públiques, sense que això 
repercuteixi negativament en els municipis.

2.- Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya a actualitzar la base del càlcul del 
cost de les places de les escoles bressol d’acord amb el seu cost total i real i que, 
segons els estudis realitzats se situa entre els 6.000€ i els 7.800€.

3.- Comunicar els presents acords al Govern de la Generalitat de Catalunya, als grups 
polítics del Parlament de Catalunya, a la Diputació de Barcelona, a l’Associació de 
Municipis de Catalunya i a la Federació de Municipis de Catalunya.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que en el debat d’investidura, el president 
Aragonès es va comprometre a impulsar la gratuïtat de 0 a 3 anys , començant per 
P2 el proper curs 2022-2023. Gratuïtat que ens ha de permetre -va dir- avançar cap a 
una equitat en l’accés a l’educació, fer un salt endavant en la igualtat d’oportunitats i 
construir-la des del principi de la vida, des de la infància.
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A Vilafranca del Penedès hi ha 371 places de llars d’infants autoritzades que son 
utilitzades per la majoria de famílies de la vila gràcies a la tarificació social.

Des de VeC vàrem celebrar aquest anunci, que suposa un canvi d’actitud del Govern 
de la Generalitat després de 8 cursos en què es va negar a pagar el que li tocava del 
cost de les escoles bressol, i van haver de ser els jutges qui la van obligar a partir de 
les denúncies d’alguns municipis. 

Anunci, però, ple d’inconcrecions que encara a hores d’ara estan per aclarir. Per 
començar, caldria revaloritzar el cost real de les places d’escola bressol, atès que 
aquest queda molt lluny dels 4800€ que es van fixar fa 18 anys, sobretot tenint 
present que els ajuntaments hauran de continuar assumint els costos del seu 
manteniment i funcionament, i un terç del cost de la plaça educativa. Actualment el 
cost d’una plaça de llar d’infant se situa al voltant dels 7.000€ (un 46% superior a 
l’establerta oficialment).

Queda per aclarir, també, i es imprescindible que es consensuï amb els governs locals 
com s’aplicarà la mesura, davant de les diferents realitats territorials existents a 
Catalunya, com poden ser els petits i els grans municipis.

Es de suposar, però a hores d’ara encara és una incògnita, que el proposant de la 
mesura, el govern de la Generalitat, assumeixi la gratuïtat de les famílies. 

Amb la moció que avui presenten, des de VeC proposen instar al Govern de la 
Generalitat de Catalunya a la signatura d’un Acord Marc que faci viable l’aplicació del 
compromís adoptat pel President, alhora que actualitzi els costos totals reals, fent-se 
càrrec la Generalitat de Catalunya de les 2/3 parts dels costos de la plaça de llar 
d’infant de P2.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el vot favorable.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que entenen que l’escola pública ha de ser de 
l’etapa 0 a 3 fins a la universitat. Mentre es treballa per aconseguir-ho, cal garantir 
l’accés a l’escola bressol a tothom i sobre tot a les famílies amb menys recursos 
econòmics, implementant criteris d’accés basats en la renda i la tarifació social. I per 
fer front a la pobresa infantil cal garantir que les infants de 0 a 3 anys tinguin un àpat 
de qualitat mitjançant beques menjador.

La gratuïtat de les escoles bressol generaria un impacte positiu en la reducció de les 
desigualtats de gènere, possibilitaria nous llocs de treball al sector i ajudaria a la 
conciliació de la vida familiar i laboral.

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que l’acord marc signat l’any 2010 entre la 
Generalitat i la FMC i l’ACM ha esdevingut paper mullat. Els compromisos pactats no 
s’han portat a terme i fins i tot s’ha arribat a legislar a posteriori per no haver de 
complir amb aquests compromisos, com ho fa la Llei 5/2020, una llei que defensa 
interessos governamentals contraris als interessos municipals, una llei que permet 
que el finançament de les llars d’infants estigui en funció de si s’ha recorregut i 
obtingut sentència, de si s’ha recorregut i no tenen sentència o si no han anat als 
tribunals; tot plegat, una vergonya. 
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És evident que hi ha hagut un infrafinançament de les places públiques de llars 
d’infants. Aquests precedents fa que contemplin amb moltes reserves els anuncis del 
Govern de la Generalitat relatius a la gratuïtat de l’I2. Cal acordar el cost real segons 
els estudis realitzats al respecte de cada plaça i sobre tot, un cop acordat el cost, cal 
blindar el seu pagament per no repetir velles praxis que han perjudicat clarament els 
ajuntaments del país

També cal fer una previsió de places i d’espais, Desconeixen si aquesta s’ha fet. Si hi 
ha gratuïtat, la previsió canviarà. Molt probablement s’incrementarà el nombre 
d’infants que assistiran a les llars i per tant cal pensar, com atenem la totalitat de la 
demanda. Un cop més ens trobem davant d’una manca de previsió i d’estudi del 
Departament d’Ensenyament.

Anuncia que votaran a favor perquè estan a favor de la gratuïtat d’I2, estan a favor 
del finançament just i real del cost d’aquestes places i per tant exigeixen una correcta 
planificació de recursos humans i materials per donar resposta a tota la demanda que 
hi hagi i que no quedi cap infant amb dret a aquesta gratuïtat que no en pugui gaudir.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que per ells la inversió és primordial i per això 
el pressupost en educació de la Generalitat creix fins als 6.670 milions d’€. Pressupost 
record que el que fa es començar a capgirar la situació de vulnerabilitat amb que van 
deixar les retallades el sistema educatiu i que ara es comencen a mitigar.

Invertir en els primers anys de vida és la inversió més eficient que es pot fer i per 
això el Govern del país va posar com un dels objectius de la legislatura, la gratuïtat 
dels 0 als 3 anys. És el pas endavant més gran dels darrers anys de l’estat del 
benestar.

En quant a la moció, el punt primer s’està negociant en aquests moments i sobre el 
que es comenta del mòdul fix, està en la llei d'acompanyament, que els Comuns van 
votar a favor amb els pressupostos de Pere Aragonés. També s’està en negociació 
amb les entitats municipalistes.

Entenen que és una moció que vol mostrar suport qa la proposta i que es vol que 
ajuntaments i Govern facin la feina, hi votaran a favor.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que és una altra mesura d’un gran 
impacte que decideix unilateralment el Departament d’Educació però que tota la 
gestió recau sobre el món municipal i privat.

Hi ha 923 llars municipals, 42 de la Generalitat i i 747 llars privades. Fer un anunci 
d’aquest impacte, la finalitat del qual compartim però que estant a finals de març i 
encara no hem rebut cap informació al respecte. Darrer hi ha d’haver una 
programació, una planificació, unes ordenances, un pressupost. A hores d’ara s’està 
negociant, però el Departament ja va dir que tiraria pel dret, hi hagi acord o no amb 
les associacions municipalistes. Un exemple més del tarannà del Departament.

Parlen de gratuïtat de l’I2, però no és una mesura universal. No totes les famílies que 
vulguin tenir plaça podran accedir-hi, perquè hi ha un límit de places. Tampoc tots els 
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serveis són gratuïts, hi ha gratuïta una part de l’escolarització, però ni l’acollida, ni el 
menjador ni totes les activitats complementàries són gratuïtes. Això és enredar la 
gent.

La part de la despesa que recau sobre el món municipal, no hi ha cap 
acompanyament. Ningú es fa càrrec que aquesta mesura continuï l’any que ve. En el 
pressupost d’enguany es contemplen quatre mesos, del setembre al desembre. A la 
reunió que hi va haver divendres passat, el propi Departament va dir que no podien 
garantir que aquesta mesura continués l’any que ve.

Una altra de les mesures que contempla l’acord és que això anirà ampliant-se amb I1 
i I0. A l’última reunió ja van dir que tampoc sabien com aniria, perquè el cost de la 
plaça d’I0 són 10.000€/any. Si a nosaltres actualment ens donen 1.600 per plaça, 
imaginis el cost. 

Tot i que l’objectiu és bo, l’incertesa és molt gran. Qui serà qui dirà que una família 
pot accedir i una altra no. Serà el món municipal. Portem des del 10 de febrer amb 
reunions en les entitats municipalistes per tal de tapar els anuncis propagandístics. El 
món municipal no té les eines ni la capacitat de donar resposta a aquests anuncis.

Vilafranca sempre ha acollit a les llars d’infants tota la demanda, però ara s’obra una 
gran incertesa, Fins i tot ningú ha dit com es fa front al cost de la no ocupació. Si 
dones via lliure a tothom, com es gestionarà tot això.

13. Exp. núm. 13/2022/1029 – MOCIÓ A FAVOR DEL FP A VILAFRANCA i 
ALT PENEDÈS  Moció d’impuls a la Formació Professional a Vilafranca del 
Penedès i a la Comarca del  l’Alt Penedès, i contra la supressió de Cicles 
Formatius a l’Institut Alt Penedès.

L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès té entre els seus objectius estratègics en 
matèria educativa la promoció i l’impuls de la formació professional. Per aquest 
motiu, el passat mes de novembre de 2020 es va constituir la Taula de la Formació 
Professionalitzadora –inicial, ocupacional i continuada-  una plataforma estable de 
treball dels diferents agents que operen en aquest àmbit (centres educatius que fan 
FP, el Centre de Formació d’Adults, les associacions empresarials, els sindicats, els 
Serveis Territorials del Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya, a més 
de tècnics municipals i responsables polítics dels serveis de Promoció Econòmica, 
Ocupació i Educació) ja que el foment de la Formació Professional necessita 
consensos amplis dels diferents sectors implicats.

Pensem que una Taula de la FP representativa i arrelada a la realitat social i 
econòmica de territori és el marc adequat per alinear objectius, generar acords i 
promoure mesures adreçades a la promoció de la formació i a la qualificació 
professional, en funció de les necessitats de les empreses, del mercat de treball i de 
les vocacions professionals i laborals de les persones. 
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El nostre país continua tenint un índex de titulacions professionals molt inferior a 
l’europeu, tot i que és una formació amb majors índexs d’inserció laboral i representa 
una bona via de definició d’itineraris personals i professionals per a joves i adults, 
essent també una bona estratègia per a la prevenció de l’abandonament escolar 
prematur. 

En aquest sentit, l’impuls de la FP és una prioritat d’actuació municipal, ja que 
incideix en la formació de futurs professionals i significa un element de qualitat i 
competitivitat per a les empreses que incorporen aquestes persones qualificades. 

En el marc de la Taula de la FP, que es reuneix amb una periodicitat bimensual, es 
constata que l’oferta de cicles a la comarca de l’Alt Penedès és baixa en termes 
comparatius i que un percentatge molt elevat de les persones que cursen un cicle 
formatiu ho fan en centres de fora de la comarca (un 50% de GM i un 34,5% GS). Es 
constata que tenim una oferta insuficient i poc ajustada a les demandes d’ocupació 
del nostre entorn.

Aquest és un problema que s’arrossega des de fa molt de temps i al qual s’ha de 
donar una solució com més aviat millor, tot aprofitant que el Departament d’Educació 
ha anunciat la seva aposta per prioritzar les polítiques d’impuls de la FP.

És per tot això que des de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, a través de la 
regidoria d’educació i recolzant-nos en el treball de la Taula de la FP, fa dies que es 
van traslladar algunes demandes concretes per escrit als responsables polítics de la 
conselleria d’educació,  amb els quals hem tingut ocasió de parlar-ne en diverses 
ocasions, essent la darrera en una visita a centres de secundària de Vilafranca:

 Finançament del CFGS de Guia, Informació i Assistències Turístiques (modalitat 
de concertació) que l’Ajuntament de Vilafranca està oferint i sufragant en 
exclusiva des de l’Escola d’Enoturisme de Catalunya. Tal i com vam comentar, 
es tracta d’un cicle amb un gran valor afegit donat que és l’únic que s’imparteix 
a tota Catalunya en l’especialització d’Enoturisme. Un indicador destacable són 
els elevats nivells d’inserció del cicle.

 Autorització d’un nou cicle formatiu de grau superior en modalitat DUAL (una 
mena d’híbrid entre les famílies de la informàtica i l’electrònica) a l’Institut 
Eugeni d’Ors. Un cicle que, clarament, encaixa amb el nou catàleg de les 
qualificacions professionals (Internet de les coses, Big Data). 

 Autorització de l’especialització de cibersegurat a l’Institut Eugeni d’Ors.

 Autoritzar un nou cicle superior de mecatrònica industrial que permeti 
flexibilitzar l’itinerari formatiu i adequar-lo a les necessitats de l’alumnat i de 
l’entorn productiu.
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Esperem que totes aquestes demandes puguin ser ateses i concretades de cara al 
proper curs 2022-2023. Des de la Taula de la FP es seguirà treballant per detectar 
necessitats de l’entorn productiu i sol·licitar l’autorització de l’oferta formativa 
necessària per donar resposta a les necessitats de capacitació de les persones.

I tot això sense perjudici de mantenir tota la oferta de cicles que tenim en els nostres 
centres, doncs malgrat la matrícula del CFGS de Mecànica Industrial a l’Institut Alt 
Penedès hagi estat baixa el darrer curs escolar, tant l’equip directiu com l’equip 
docent estan en disposició de treballar per revertir aquesta situació. És important 
recordar que recentment el Departament ha fet una inversió econòmica en aquest 
cicle i no s’entendria la seva supressió, menys encara quan les empreses de l’entorn 
estan reclamant aquest tipus de perfils professionals. Es tracta d’un centre educatiu 
amb un elevat prestigi pel que fa als cicles formatius, ja que han guanyat diversos 
premis gràcies a treballs elaborats pel seu alumnat.

Per aquest motiu, demanem al Ple de l’Ajuntament de Vilafranca que acordi el 
següent:

1. Demanar al Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya que 
mantingui tota l’oferta de cicles formatius de la família de fabricació mecànica 
que té aquests moments l’Institut Alt Penedès.

2. Traslladar aquest acord al Departament d’Educació de la Generalitat de 
Catalunya i al Consell Comarcal de l’Alt Penedès.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que moltes vegades han explicat que dos 
dels objectius de la legislatura és la reducció de l’abandonament escolar prematur i la 
de garantir l’èxit educatiu a tots els alumnes. Per això han impulsat accions de 
millorar l’aposta orientadora de tots els centres educatius i també mitjançant la 
promoció i l’impuls de la formació professionalitzadora en la Taula on han aconseguit 
que hi sigui també present el Departament d’Educació i els centres educatius, tota la 
part empresarial, els sindicats i tots els agents que conformen la comunitat educativa, 
Això ho han fet per posar en evidència quines eren les necessitats del territori i també 
posar en contacte els centres educatius.

Portem un treball de molts anys de fer visibles totes les oportunitats educatives. Han 
estat diverses les demandes fetes al Departament. En la part expositiva parla 
d’aquest acompanyament amb l’escola d’enoturisme, amb un cicle que financia el 
100% l’ajuntament. 

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
3/2022/1028

Codi validació document:
14155462316766323277

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 72 de 79

També hem demanat l’acompanyament amb l’Arsenal per reclamar la davallada de 
finançament que hi ha hagut aquests anys. També escoltant a tots els centres 
educatius amb les diferents demandes. hem tingut molts canvis de director Territorial.

Hem demanat un augment del PCI, que l’any passat ens el van treure i encara no ens 
han sabut explicar perquè.Hem demanat que el tornin a oferir. També hem demanat 
les especificitat que es diuen en la moció, un nou cicle de mecatrònica a petició de 
l’IES Alt Penedès

Per sorpresa vam veure que el cicle de Grau superior de mecànica de l’Institut de l’Alt 
Penedès, ens l’han tret. Després de demanar-ho en totes les instàncies, creuen que 
cal demanar al Ple un pronunciament demanant al Departament que escolti al 
territori, que aquí tenim manca d’opcions formatives en comparació amb altres 
comarques i que reiteradament hem demanat de que pugui ser augmentada. 
Vilafranca reté pocs joves perquè no hi ha prou oferta i els joves han d’anar a 
estudiar fora.

No entenen com en lloc d’augmentar l’oferta després de tant temps reivindicant el 
que fa el Departament és un canvi de cromos, ens ofereixen el de mecatrònica. 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que un dels valors de la formació professional és 
la ràpida inserció en el món laboral. 6 de cada 10 graduats en formació professional 
aconsegueixen una feina en el termini de nou mesos. Les estadístiques diuen que els 
graduats en formació professional tenen una taxa relativament més baixa d’atur entre 
la població de 16 a 24 anys. La formació dual ha estat un clar exemple de que les 
empreses puguin comptar amb treballadors qualificats a partir de les pròpies 
necessitats de l’empresa, consolidant les relacions laborals, demostrant que 
l’aprofitament acadèmic es gratifica amb llocs de treball de qualitat i de llarga durada.

La millora de l’economia i la competitivitat de la nostra economia no pot realitzar-se 
sense comptar amb una base àmplia de professionals ben qualificats.

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que en la presentació a finals de l’any 
passat de l’estudi d’Inserció laboral dels ensenyaments professionals 2021, anàlisi de 
la situació laboral i formativa de les persones graduades del curs 19/20, el conseller 
d’Empresa i Treball, Sr. Roger Torrent, va assegurar que aquesta seria la legislatura 
de la formació professional i va avançar que els Departaments d’Educació i Empresa i 
Treball, impulsaran de manera conjunta aquesta prioritat de país, des d’una 
perspectiva holística, amb unes línies d’actuació encaminades a connectar el sistema 
de formació professional a les necessitats urgents del teixit empresarial. Pel conseller 
Torrent, l’eina diferencial, el valor afegit de la nostra competitivitat ha de ser la 
formació.

Per la seva banda, el conseller d’Educació, Sr. Josep Gonzàlez Cambray, va destacar 
que en algunes famílies de formació professional la inserció laboral és gairebé 
immediata i el grau d’ocupació dels professionals és molt elevat. I va resaltar la 
importància de treballar de manera conjunta Govern i agents econòmics i socials per 
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tal de donar resposta a les expectatives formatives dels joves amb una oferta que 
respongui a les necessitats del teixit productiu del territori de manera que en finalitzar 
la seva formació trobin l’encaix en el mercat laboral.

 En aquest context i mirant al futur, veu molt oportú que es mantingui l’oferta 
formativa que ja tenim, pensada i consensuada des del territori amb tots els actors 
implicats, De fet, en la declaració d’intencions del Govern català abans esmentada, no 
entenen cap mena de retallada als cicles formatius que ja tenim.

Des de VeC veuen oportú fer un abordatge en clau de Vegueria en el sentit que 
determinats cicles, potser serien de més fàcil implementació si es contemplessin les 
necessitats del conjunt de la Vegueria.

Anuncia el vot favorable.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que entenen l’educació com un dret fonamental i un 
dels pilars bàsics de la nostra societat i creuen fermament en una educació pública, 
universal i de qualitat en tots els àmbits, cicles i tipus d’estudi.

Els estudis de formació professional són importants i són una bona oferta educativa 
que cal potenciar. Rebutgen que es vulgui suprimir l’oferta de cicles formatius de la 
família de fabricació mecànica que té en aquests moments l’Institut Alt Penedès i 
volen que es mantinguin aquests estudis a la nostra vila.

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que els agrada sentir que l’equip de Govern 
fa propostes per fomentar la formació professional a Vilafranca. El grup municipal 
d’ERC sempre donarà suport a qualsevol iniciativa pensada per augmentar l’oferta 
educativa pública i de qualitat a Vilafranca i per tant el seu vot serà favorable.

Els sorprèn la manera que la regidora d’Educació de presentar aquesta moció. No és 
la primera vegada que estenen la mà a treballar per acords de ciutat que millorin 
Vilafranca en qualsevol àmbit i per això no acaben d’entendre que aquestes 
demandes es presentin en un Ple i no s’hagi parlat abans en Comissions informatives 
o Juntes de portaveus o una reunió específica per parlar del tema. Potser això 
reflecteix la poca consideració que l’equip de Govern té als partits de l’oposició i sobre 
tot, la manca de transparència.

Troben a faltar en la part dispositiva que es recullin les noves demandes de que parla 
la part expositiva, ja que sols es fa referència al manteniment del grau de l’Institut de 
l’Alt Penedès,

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) afegeix que la Taula de formació 
professionalitzadora amb vocació de vegueria, que aquesta era la intenció de 
l’ajuntament de Vilafranca, però davant de la dificultat de seure en una mateixa taula 
tota la vegueria, vam començar amb vocació comarcal, som més de trenta-cinc 
membres
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14. Exp. núm. 14/2022/1029 – MOCIÓ D’URGÈNCIA SUPORT AL CONFLICTE 
DEL SAHARA Moció que presenta el grup municipal de Vilafranca en Comú al 
ple de l’ajuntament de Vilafranca del Penedès per donar suport a la resolució 
del conflicte del Sàhara en el marc del procés de descolonització sustentat en 
les resolucions de l'ONU

L’alcalde Pere Regull sotmet a consideració dels regidors i regidores la moció que per 
via d’urgència, ha presentat a VeC. La urgència és acceptada per unanimitat.

El procés de descolonització del Sàhara Occidental, antiga colònia espanyola de la 
qual segueix sent legalment la potència administradora i que el Marroc ocupa 
militarment des del 1975, ha patit un canvi de fons de la tradicional posició de l’Estat 
vers la seva solució. Segons les notícies aparegudes, s’hauria traslladat a les 
autoritats marroquines la predisposició per part del Govern d’Espanya a cercar una 
solució a la situació a partir de les propostes de la part marroquina, que emmarquen i 
limiten el camp de la resolució en concedir al Sàhara Occidental un marc d’autonomia 
dins el Marroc segons el pla presentat al 2007. Aquestes declaracions signifiquen un 
gir molt significatiu a la postura històrica d'Espanya que sempre havia advocat per 
una solució al conflicte en línia amb allò marcat les resolucions de l'ONU que 
reconeixen la sobirania política del Sàhara Occidental i per tant en reclamen la lliure 
determinació.

L’ocupació marroquina del territori sahrauí no només viola el dret internacional, sinó 
que ataca constantment els drets humans de la població del Sàhara Occidental que 
viu sota la seva ocupació. El pla d'autonomia per al Sàhara Occidental dins del Regne 
del Marroc ignora que durant els darrers 47 anys les autoritats marroquines han 
reprimit sistemàticament qualsevol moviment pels drets del poble sahrauí i els seus 
líders han estat empresonats o desapareguts.

La 45a Conferència EUCOCO de suport a la lluita del poble sahrauí celebrada a Las 
Palmas de Gran Canària el passat mes de desembre, es va posicionar amb 
contundència com a les 44 edicions anteriors, a favor de l'exercici del dret inalienable 
i imprescriptible del poble sahrauí a la autodeterminació i independència, a més del 
dret dels i les sahrauís a viure al seu territori ocupat avui pel Marroc.

Ara, la posició expressada pel president del Govern espanyol abandona el consens 
internacional expressat per les Nacions Unides, la Unió Africana, o el Tribunal de 
Justícia Europeu que reiteradament no han reconegut cap sobirania del Marroc sobre 
el Sàhara Occidental. Com coincideixen els mitjans de comunicació i la majoria dels 
grups polítics del nostre país aquest posicionament  és una claudicació, i una nova 
traïció al poble sahrauí.

Vilafranca en Comú no pot comprendre ni compartir aquest canvi d’orientació en la 
política respecte el Sàhara Occidental i conseqüentment mantenim i reafirmem la 
nostra posició de solidaritat amb el poble Sahrauí i d’un itinerari per a una solució que 
assumeixi la seva voluntat. Seguirem treballant perquè la posició de les institucions 
espanyoles retorni a la cerca d’una solució basada en el Dret Internacional i el 
respecte a la voluntat del poble Sahrauí.
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La resolució d’aquest conflicte –malauradament estancat- requereix un nou impuls, 
certament. Però aquest no pot passar per assumir el punt de partida i el marc 
resolutiu de la part marroquí. El moment internacional actual ja és prou complex com 
per a un realineament brusc com aquest, antagonitzant la part Sahrauí i altres països 
de la regió. Cal reimplicar tots els actors regionals, a les institucions europees i els 
esforços de Nacions Unides per dibuixar un camí amb ple respecte a la legalitat 
internacional.

Vilafranca i el Penedès no poden oblidar l’acollida de nens i nenes dels camps de 
refugiats sahrauís que durant molts anys han vingut de vacances amb famílies 
d’acollida, organitzades  per les organitzacions locals de solidaritat amb el poble 
sahrauí (ACAPS-WILAIA Alt Penedès) i el suport molt especial d’aquest Ajuntament. 
Continuarem treballant des de totes les institucions i acompanyarem les 
mobilitzacions ciutadanes que s'organitzin per mostrar la solidaritat amb el poble 
sahrauí. Alguns d’aquest nens i nenes s’han quedat a viure entre nosaltres i ara són 
unes famílies més entre les nostres.  

És per això que l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès a través dels grups municipals 
que el componen, volen sumar-se a aquesta justa reivindicació aprovant els següents

ACORDS

Primer.- Donar suport a la resolució del conflicte del Sàhara en el marc del procés de 
descolonització sustentat en les resolucions de l'ONU inclòs el dret d'autodeterminació 
del poble sahrauí mitjançant un referèndum. 

Segon.-. Traslladar al Govern d'Espanya el rebuig al pla del Regne del Marroc 
d'autonomia per al Sàhara Occidental per no complir les resolucions de l'ONU ignorant 
el dret a la lliure determinació del poble sahrauí.

Tercer.- Instar la Presidència del Govern de l’Estat així com el Ministeri d’Afers 
Exteriors a donar les explicacions imprescindibles en el Congrés dels Diputats sobre 
les raons d’aquest canvi d’orientació en una política que fins ara havia estat 
consensual a la política espanyola.

Quart.- Obrir un procés de reflexió social i polític per tal que les institucions 
espanyoles tornin a formar part de la cerca d'una resolució que garanteixi el dret 
d’autodeterminació del poble sahrauí i que ajudi a aconseguir una pau justa i 
duradora al territori.

Cinquè.- Traslladar a la Presidència del Govern d'Espanya els acords presos i el suport 
al reconeixement de la República Àrab Sahrauí Democràtica (RASD). Així mateix 
comunicar aquests acords al Ministeri d’Assumptes Exteriors, a CEAS (Coordinadora 
Estatal d’Associacions Solidàries amb el Sàhara)  i a ACAPS (Federació d’Associacions 
Catalanes Amigues amb el Poble Sahrauí).

VOTACIÓ:
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La moció és aprovada per unanimitat.

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) llegeix la part dispositiva. 

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que reben amb preocupació l’anunci que el 
Govern d’Espanya ha canviat la postura històrica del país i reconèixer els plans del 
regne de Marroc per exercir la seva sobirania sobre el Sàhara occidental. És 
inacceptable que el Govern d’España decideixi donar un gir de 180 graus d’esquenes 
al Parlament i sense informar a l’oposició. La política exterior espanyola és un 
assumpte d’estat que transcendeix el color del partit que governi i per tant requereix 
com a mínim una ronda de contactes de cortesia abans de prendre aquesta decisió. 

Sempre han defensat acabar el procés de descolonització del Sàhara occidental 
d’acord amb allò establert per les Nacions Unides. La sobirania sahrauí ha de poder 
propietària del seu destí com estableix el dret internacional per a les antigues 
colònies.

Aquesta decisió del Govern d’Espanya es produeix en un context en el que va contra 
els nostres interessos, perjudica la relació bilateral amb Argèlia. L’escalada del preu 
de la llum deguda a l’augment del preu del gas derivat de la invasió d'Ucraïna que 
posa en perill el subministrament de gas al nostre país des d’Argèlia.

Exigeixen que el Govern doni explicacions de manera urgent en el Congrés sobre les 
raons d’aquest gir en la política exterior.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que li sorprèn la posició del grup de C’s, en favor 
del dret a l’autodeterminació del poble sahrauí i no del poble català.

Al Ple de novembre de l’any 2020 ja es va aprovar una moció d’urgència presentada 
pel seu grup municipal en defensa del poble sahrauí, davant la deriva armada i 
ocupació del Guerguerat pel regne del Marroc que s’estava duent en aquell moment.

El Govern de l’Estat espanyol ha trencat la seva posició neutral respecte el conflicte 
del Sàhara occidental mostrant el seu suport al pla d’autonomia presentat pel regne 
del Marroc l’any 2007.

Recorden als companys de VeC que els seu grup a l’Estat, formen part del Govern 
espanyol i per tant entenen que existeix una corresponsabilitat i que podrien 
pressionar al president del Govern espanyol per a que es fes enrere en la seva 
decisió.

Des de l’estat espanyol, no es pot ignorar la responsabilitat històrica que té amb el 
poble sahrauí i per tant ha de treballar en favor del compliment de la legalitat 
internacional i del dret a l’autodeterminació.
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La CUP sempre estarà al costat dels pobles en la lluita pel dret a l’autodeterminació i 
a més, en el Sàhara occidental, on a Vilafranca hi tenim un fort lligam com a vila 
acollidora d’infants sahrauís.

Anuncia el vot a favor.

El Sr. Miquel Medialdea (PSC) anuncia que donaran suport a la moció i manifesta que 
la decisió ha causat molt enrenou i que hi ha un posicionament unànime en no 
entendre el raonament del Govern central. Demà el ministre d’exteriors explicarà 
aquest canvi que diu que no és canvi i que vist des de fora no acaben d’entendre si és 
un nou posicionament o si no.

Avui, a la Junta de Portaveus del Congrés també ha estat moguda, demanant 
explicacions al president del Govern, qui fins el dia 30 no les podrà donar.

En aquest Ple sempre s’ha donat suport a les reivindicacions del poble sahrauí i 
tornaran a fer-ho.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) anuncia que donaran suport a la moció i manifesta que 
exigeixen al Govern de l’Estat que rectifiqui de forma immediata aquest canvi de 
política que han dut a terme en aquest afer. Reclamar i defensar les Resolucions de 
Nacions Unides i el dret a l’autodeterminació per dirimir els problemes territorials, no  
només al Sàhara, sinó a nivell general.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) anuncia que donaran suport a la moció i manifesta que és 
evident que no acaben d’entendre que és el que exactament ha passat. El que es 
demana és que es donin explicacions, que arribin a consensos i defensar el dret a 
l’autodeterminació, que és un dret que sempre posen pel davant, sobre tot quan es 
tracta de regions que han patit certes ocupacions o certes repressions per part de 
diversos governs.

Els estranya molt aquesta situació, esperen les explicacions en els propers dies.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) agraeix el suport de tots els grups i puntualitza que 
el soci minoritari del Govern de l’estat és això mateix, minoritari i té el pes que té. I 
no cal dir que aquesta decisió s’ha pres sense el consens amb el soci minoritari i els 
consta que Unidas-Podemos i els grups confederals estan treballant per revertir 
aquesta decisió.

15. PRECS I PREGUNTES

El Sr. Eladio García (C’s) demana que, en el Ple del mes de gener va demanar per la 
indemnització pegada al propietari dels terrenys on es va dipositar el material 
procedent de les obres del VINSEUM. Indemnització que pujava 18.000 euros. La 
resposta proporcionada és una memòria valorada sobre el cost per deixar els terrenys 
en la situació que estaven abans de la intervenció. Demana saber si l'ajuntament ha 
realitzat les inspeccions i requeriments a la propietat, la presentació de certificats 
d'obra i les factures corresponents, conforme treball s'han realitzat d'acord amb allò 
que prescriu la memòria.
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El programa d'ajuts a municipis per la implantació de zones de baixa emissió i la 
transformació digital i sostenible del transport urbà aprovada amb una previsió de 
1.000 milions d'euros pels anys 2022 i 2023. S'ha publicat la relació de sol·licituds 
admeses provisionalment. Demanen per quin motiu Vilafranca no ha presentat cap 
projecte. Cita els exemples de Vilanova que rebrà 3 milions d'euros per l'adequació 
d’itineraris ciclistes, El Prat de Llobregat per la implantació de la zona de baixes 
emissions 660.000 euros, Viladecans en actuacions de millora de l'accessibilitat i 
pacificació del trànsit rodat 280.000 euros… Demanar si algun projecte Next 
Generation digne d'esment per part de l'ajuntament. 

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que ja al contestaran per escrit i allà li diran a 
què i a quines subvencions l'ajuntament es presenta i a quines no, i quins projectes 
presenta i quins no. 

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el dia 30 de març hi ha previst un 
desnonament a l'avinguda Tarragona número 32. Es tracta d'un habitatge sense 
cèdula d'habitabilitat i que per tant, ha estat llogat de manera irregular. Demanen 
saber si l'ajuntament farà alguna cosa a aquest respecte i si es sancionarà a la 
propietat.

La persona que hi viu, s’ha posat en contacte amb serveis socials, què li han 
contestat que es posaran en contacte amb ella el 22 d'abril, quan el desnonament és 
el 30 de març. Demana a veure si això es pot solucionar d'alguna manera.

Demana si es poden contestar totes les preguntes que fan als plens perquè en els dos 
anys i mig de la legislatura els han contestat més aviat poques.

El Sr. Noel Viñas (CUP) demana que es concreti si la resposta serà per escrit o com es 
tramitarà.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesta que es contestarà per escrit, perquè 
actualment s’està tramitant actuació.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que els dia 3 o 4 de març es van fer les 
conclusions de les marxes exploratòries que havia organitzat el Servei d’igualtat. Les 
conclusions van ser força interessants. La ponent va esmentar que havia presentat a 
l'ajuntament un informe. Informalment es va demanar l'informe i com que no els hi 
ha estat fet arribar el demanen formalment.

La Sra. Montse Arroyo (PSC) demana disculpes per no haver-ho enviat. Va dir que 
aquella mateixa nit que els hi enviaria i li va marxar del cap. Demà els ho farà arribar.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) demana dades i valoracions del Market Place, que es va 
engegar per pal·liar una mica els efectes de la pandèmia.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) demana que els hi facin arribar la resposta que enviin al Sr. 
Eladio García sobre la seva pregunta dels Next Generaton.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
3/2022/1028

Codi validació document:
14155462316766323277

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 79 de 79

Finalment, reitera la necessitat de tenir unes taules per poder treballar en condicions 
durant el Ple.

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta.

http://www.vilafranca.cat/validacio
El secretari,

Vist-i-plau l'Alcalde,
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